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تدوین نقشه و برنامه مدون در حوزه مسکن الزامی است 
ولی دولت به ظرفیت هــای 97 درصد بخش خصوصی در 
حوزه مســکن توجه ندارد؛ برای همین چنین حکمرانی ای 

فاقد کیفیت و اثرگذاری لازم است.
بررسی وضعیت طرح های عمرانی در قانون بودجه سال 
1402 و تعداد طرح ها و اعتبارات لازم برای اتمام این طرح ها 
در سال قبل و سال جاری نشان می دهد که تعداد طرح های 

عمرانی بسیار زیاد و اعتبارات برای اتمام آنها ناکافی است.
در زمســتان سال گذشته، مقام معظم رهبری در دیدار 
بــا فعالان بخش خصوصی، از اصلی ترین دلایل گیر افتادن 
اقتصاد در تله رشد پایین، پایین بودن نرخ بهره وری اقتصاد، 
اجرای ناقص اصلی 44 و خصوصی سازی و پایین بودن نرخ 
سرمایه گذاری در کشــور و موانع محیط کسب وکار نکاتی 
فرمودند که این محورها می تواند در تبیین موضوع سخنرانی 

بنده، مورداستفاده قرار گیرد.
 دولت به عنــوان بازیگر اصلی در تأمین طرح های کلان 
دولتــی، از توانایی مالی، مدیریتی و فنی لازم در این زمینه 
برخوردار نیست. ناتوانی دولت در اتمام پروژه های زیربنایی 
بر طبق برنامه زمان بندی ارائه شــده در اسناد بودجه، حجم 
عظیمی از پروژه های عمرانی ناتمام و گاه متوقف را بر اقتصاد 

ملی تحمیل کرده است.
با توجه به تنگنای مالی دولت، اگر شــرایط برای فروش 
نفت هم بهبود یابد و میزان صادرات نفت به 1 میلیون 500 
بشــکه در روز برسد و همه منابع حاصل از فروش به کشور 
منتقل شود، این منابع فقط کفاف پرداخت حقوق دستمزد 
کارکنان دولت و بازنشستگان را می دهد، لذا ضروری است 
از ظرفیت های بخش خصوصی برای اجرای طرح های کلان 

زیرساختی بهره گرفت.
تجربه بخش خصوصی در تکمیل طرح های نیمه تمام، مثل 
کره جنوبی، هند و استرالیا را بررسی کرده ایم. در هرکدام از 
این کشورها انواع حمایت های قانونی و حقوقی، تأمین مالی 
و مالیاتی و ســایر حمایت های متفرقه از پروژه های عمرانی 

انجام شده که می تواند درس هایی برای ایران داشته باشد.
دولت ها معمــولاً از 3 ابزار حمایتی برای ترغیب بخش 
خصوصی به سرمایه گذاری در طرح های کلان دولتی بهره 
می گیرند؛ اولین حمایت اعتبار حقوقی قراردادهایی است که 
منعقد می شــود. دولت ها مشوق های تأمین مالی و مالیاتی 
را برای ایــن قراردادها در نظر می گیرند و زمین لازم برای 

طرح های سرمایه گذاری اعطا می کنند.
 بــا توجه به آنکه مدت زمان اجــرای پروژه های عمرانی 
اغلب بیش از عمر دولت هاســت و زمان لازم برای بازگشت 
ســرمایه در این پروژه ها نیز بلندمدت است، لذا مهم ترین 
اقدام دولت برای ترغیب بخش خصوصی به سرمایه گذاری 
در طرح هــای کلان تعیین تکلیف دربــاره تضمین پابرجا 
بودن اعتبار حقوقی قراردادها است. دولت باید پابرجا بودن 
مشوق های مالی و مالیاتی را تضمین کنند. تا زمانی که این 
تضامین در دوره اجرا و بازگشــت سرمایه طرح ها به بخش 
خصوصی داده نشود، بخش خصوصی وارد سرمایه گذاری در 

این حوزه ها نخواهد شد.
 مهم ترین مانع حضور بخش خصوصی در طرح های کلان 
زیرساختی، بی ثباتی سیاست ها، قوانین و رویه های اجرایی 
ناظر بر کسب وکار و سطح بالای نااطمینانی در اقتصاد است.

 سرمایه گذاری های زیرساختی علاوه بر هزینه های معمول 
با طیف گسترده ای از هزینه های پیش بینی نشده، نااطمینانی 
و ریســک ها مواجه اند، لــذا در غیاب ایجــاد یک محیط 
اطمینان بخش حداقلی، گرایش به سمت سرمایه گذاری در 
فعالیت های تولیدی وجود نخواهد داشت. ریسک نرخ سود، 
ریسک تورم، ریسک مالی، ریسک نقدشوندگی، ریسک نرخ 
ارز، ریسک سیاسی و ریسک تجاری مهم ترین نااطمینانی و 

ریسک های موجود است.
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 مانع تحقق وعده ساخت
 ۴ میلیون واحد مسکونی

 غفلت قانون از اراضی کشاورزی
 که تبدیل به مسکن می شوند

تکلیف عرضه خودرو در بورس 
روشن شد

طرح آبرسانی نقطه ای امیدبخش 
برای مردم  سیستان و بلوچستان

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از تصویب 
دستورالعمل فروش متری مسکن در آینده 

نزدیک خبر داد و همچنین... 

۷0 درصد اراضی کشاورزی کشور مربوط به 
کلاس 3 و 4 بوده که اجازه ساخت و ساز دارند. 

بر اساس آمار منتشر شده ۵0 درصد...

کارشناسان ساخت وساز معتقدند تنها راه 
اجرای وعده ریاست جمهوری برای ساخت 4 

میلیون واحد مسکونی واگذاری...

رفع تنش آبی با روی کار آمدن دولت سیزدهم و 
همت جهادی سبزپوشان انقلاب عزم ها را برای 

سیراب کردن لب های خشک...
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حسین سلاح ورزی

بدون توجه به ظرفیت 
بخش خصوصی، 
سیاست گذاری در حوزه 
مسکن کیفیت ندارد
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حوزه شناخت 
می تواند در اقتدار 
و امنیت یک 
کشور اثرگذار 
شود
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ورود سالیانه ۳.۵ میلیارد دلار پوشاک قاچاق به کشور

ورود سالیانه ۳.۵ میلیارد دلار پوشاک قاچاق به کشور
مرتضی قدیمی  -      عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران گفت: شاهد سونامی عجیب و غریبی از قاچاق پوشاک در کشور هستیم که ارزش آن نزدیک به سه میلیارد و ۵00 میلیون دلار است، 

این عدد بسیار بالاست و مشکلاتی را برای تولیدکنندگان این صنعت ایجاد کرده است.

هر روز یک کشور جدید 
با روش های متفاوت وارد 

بازار قاچاق می شود، به 
گونه ای که شاهد سونامی 

عیب و غریبی از قاچاق 
پوشاک در کشور هستیم 

که در تاریخ پوشاک و 
نساجی بی سابقه است.
این مقام صنفی با بیان 
اینکه صنعت پوشاک 

موتور محرکه کل 
زنجیره نساجی است، 

گفت: این صنعت دارای 
بیشترین ارزش افزوده با 

اشتغال زایی بالا است.

و تخصصی با حضور استادان دانشگاه ها، متخصصین و صاحبان صنایع چرمی کشور 
برگزار خواهد شد.

رئیس اتحادیه  کشــوری کیف و کفش اضافه کرد: در دهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت چرم، کیف، کفش و صنایع وابســته، انواع محصولات و تولیدات چرمی شامل 
کیف های مختلف اداری، زنانه، مردانه، انواع کفش های چرمی مردانه و زنانه، محصولات 
لایه چرمی، انواع لباس های چرمی ، انواع چرم گاوی ،چرم اشــبالت، چرم میشــی، 
چرم گوســفندی، چرم بزی، چرم مصنوعی، انواع دستگاه های لیزری، دستگاه پرس، 
دســتگاه های جین زن، انواع ماشین های دوخت و دیگر صنایع و تجهیزات ارائه و به 

نمایش عموم گذاشته می شود.

  برگزاری 3 نمایشگاه صنعت نساجی، پوشاک و چرم از 23 تا 26 مهرماه
یازدهمین نمایشگاه پوشاک ایران، برای نخستین بار به صورت بین المللی با حضور و 
مشارکت ده ها شرکت طراحی و تولیدی، از 23 تا 2۶ مهرماه در محل دائمی نمایشگاه 
های بین المللی تهران برگزار می شــود. در این نمایشگاه ۸4 شرکت کننده تولیدی 

حضور خواهند داشت.
شــرکت کنندگان در این نمایشگاه، برترین تولیدات پوشاک، شامل انواع پوشاک 
مردانه، زنانه و بچگانه در قالب طرح ها و رنگ های گوناگون و همچنین دســتگاه ها و 
تجهیزات تولید پوشاک و نوین ترین طرح ها و مدل های طراحی و تولید پوشاک را به 

مدت چهار روز در معرض دید علاقه مندان قرار می دهند.
دهمین نمایشگاه بین المللی کفش،کیف،چرم و صنایع وابسته؛ این نمایشگاه با حضور 
بیش از 1۶0 شرکت و واحد تولیدی داخلی و خارجی در محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی تهران برگزار خواهد شد.
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی نساجی، ماشین آلات، مواد اولیه، منسوجات 
خانگی، ماشــین های گلدوزی و محصولات نســاجی با حضور 157 شرکت داخلی و 
177 شــرکت خارجی از 11 کشور آلمان، ایتالیا، تایوان، ازبکستان، تاجیکستان، کره 
جنوبی، ترکیه، هند، ژاپن، اسپانیا و چین با هدف سرمایه گذاری، مبادلات تجاری و 

بازرگانی برگزار می شود.

مجید افتخاری در نشســت خبری به مناســبت برگزاری ســه 
رویداد نمایشــگاهی صنعت نساجی، پوشــاک ایران، کفش و کیف 
و چرم از 23 تا 2۶ مهر اظهار داشــت: در گذشــته پوشــاک قاچاق 
به روش ســنتی از ترکیه وارد کشور می شــد، بعد از آن به صورت 
 تنــاژی و کیلویــی از بنــگلادش وارد می شــد و اکنــون قاچاق از

 چین و پاکستان وجود دارد.
وی افزود: هر روز یک کشور جدید با روش های متفاوت وارد بازار 
قاچاق می شود، به گونه ای که شاهد سونامی عیب و غریبی از قاچاق 
پوشاک در کشور هستیم که در تاریخ پوشاک و نساجی بی سابقه است.

این مقام صنفی با بیان اینکه صنعت پوشــاک موتور محرکه کل 
زنجیره نساجی است، گفت: این صنعت دارای بیشترین ارزش افزوده 

با اشتغال زایی بالا است.
وی ادامه داد: هرچند در کشــور شاهد قاچاق پوشاک هستیم، اما 
همچنان تولیدکنندگان در این عرصه ایســتاده اند و اقدام به تولید 

می کنند که نیاز است مورد حمایت قرار گیرند.
افتخاری خاطرنشان کرد: سهم بخش داخلی از بازار پوشاک حدود 
30 درصد اســت و 70 درصد بقیه این بازار در دست واردکنندگانی 
است که پوشاک را به طور عمده به صورت قاچاق وارد کشور می کنند.

  فعالیت 600 هزار نیروی کار در صنعت نساجی
»شــاهین کاظمی« نایب رییس صنعت نساجی نیز در ادامه این 
نشســت با بیان اینکه ۶00 هزار نفر در صنعت نســاجی به صورت 
مســتقیم مشغول به کار هستند، اظهار داشت: این تعداد نیروی کار 

در هفت هزار واحد صنعتی کار می کنند.
وی بیان داشت: این صنعت با کمترین سهم از مواد اولیه، بیشترین 

سهم را در تولید و ارزش افزوده دارد.
این مقام صنفی با اشــاره به اینکه در برنامه هفتم توسعه نسبت 

به این صنعت بی مهری شد، گفت: هر چند اتحادیه ها و صنعتگران 
نظــرات خود را به مجلس و نهادهــای مربوطه ارائه کردند، اما مورد 

توجه قرار نگرفت و نسبت به این صنعت کم توجهی شد.
وی تاکید کرد: با حمایت از صنعت نساجی امکان بومی سازی کل 

زنجیره صنعت نساجی وجود دارد.
کاظمی خاطرنشــان کرد: مجموع صادرات این صنعت در ســال 

گذشته 5۶0 میلیون دلار بود.

  حضــور 160 تولید کننده کیف و کفش چرم در دهمین 
دوره نمایشگاه

»رســول شجری« رئیس اتحادیه  کشوری کیف و کفش در ادامه 
این نشســت اظهار داشــت: دهمین نمایشگاه کیف و کفش چرم با 
حضور 1۶0 تولیدکننده داخلی، شرکت ها و تولیدکنندگان خارجی 
از جمله کشــورهای ایتالیا، ترکیه، هند و چین برگزار می شــود که 
جدیدترین تولیدات صنعت چرم و صنایع مرتبط با این هنر- صنعت 

را در معرض دید عموم می گذارند.
وی اضافه کرد: در دهمین نمایشگاه بین المللی صنعت چرم، کیف، 
 44B ، 44A ،41 ،40 کفش و صنایع وابسته که در سالن های سالن
و فضای باز محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار خواهد شد، بیش 

از 1۶0 شرکت حضور خواهند داشت.
شــجری از حضــور هیات هایی از اســتان های مختلف کشــور 
از جمله خراســان رضوی، آذربایجان شــرقی، اصفهــان و همدان 
در این نمایشــگاه خبــر داد و گفت: همچنین قرار اســت در طول 
 برگزاری این نمایشــگاه چند هیات تجاری خارجی از کشــورهای 
مختلف از نمایشگاه بازدید کنند و با شرکت های ایرانی وارد مذاکرات 

تجاری شوند.
وی افزود: در حاشــیه این نمایشگاه چهار نشست و کارگاه علمی 

 وعده رئیس سازمان انرژی اتمی برای راه اندازی 
نیروگاه دوم و سوم بوشهر

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: اگر چه عملیات اجرایی 
ســاخت نیروگاه های دوم و سوم بوشهر با تاخیر روبرو است 
اما تلاش می شود که نیروگاه دوم تا کمتر از پنج سال آینده 
و نیروگاه ســوم 1.5 ســال پس از نیروگاه دوم وارد مرحله 
بهره برداری برسد.محمد اسلامی در آیین عملیات بتن ریزی 
دیواره »ترازبــالای صفر« واحد دوم نیروگاه اتمی بوشــهر 
اظهار کرد: در ابتدای دولت سیزدهم، اگر چه مراحل اجرایی 
ساخت واحد دوم نیروگاه اتمی بوشهر از برنامه عقب و شرایط 
مطلوبی نداشت اما با افزایش فعالیت ها در حجم 2.5 برابری 
و آماده سازی مقدمات مورد نیاز، حجم پیشرفت کار نسبت 

به سال گذشته بیش از 10 برابر شده است.
وی افزود: دولت نیز حمایت خوبی از ساخت این دو واحد 
جدید نیروگاهی بوشهر دارد و با تاکیداتی که رئیس جمهور 
برای اجرای تدبیر رهبر انقلاب برای تسریع در ساخت این 2 
واحد دارد، سازمان انرژی اتمی نیز با فعال کردن جبهه های 

مختلف به دنبال کم کردن فاصله عقب افتادگی ها است.
رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: توافق یک میلیارد 
و ۸00 میلیون یورویی با پیمانکاران ساخت واحدهای جدید 
نیروگاهی بوشهر در کنار سه شفیت ه کردن حجم فعالیت ها، 
انعقاد قرارداد برای تجهیز و سفارش قطعات و اقلام کالاهای 
ساخت داخل بخشی از تلاش هایی برای جبران عقب ماندگی ها 
و تأخیر گذشته است.اسلامی با اعلام این که تحولات خوبی 
در ساخت واحدهای نیروگاهی بوشهر طی یک سال گذشته 
اتفاق افتاده، تاکید کرد: همان گونه که عملیات بتون ریزی 
واحد دوم امروز آغاز شــد، انتظار می رود که بتن ریزی واحد 

سوم نیز در ماه های آینده اجرایی شود.

دو و نیم برابر 
کشورهای 

صنعتی بنزین 
مصرف می کنیم

   بخشنامه جدید مالیاتی برای صادرکنندگان
طبق اعلام سازمان امور مالیاتی اخذ ضمانت نامه بانکی معادل 2 درصد 
علی الحساب مالیات متعلقه با سررسید پرداخت دو ماهه برای پرداخت مالیات 

علی الحساب برای بخشی از صادرکنندگان، بلامانع است.
ســید محمد هادی ســبحانیان رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور 
در نامــه ای بــه گمرک ایــران اعلام کرد کــه اخذ ضمانــت نامه بانکی 
 معــادل 2 درصد علی الحســاب مالیات متعلقه با سررســید پرداخت دو 
ماهه برای پرداخت مالیات علی الحســاب برای بخشــی از صادرکنندگان، 

بلامانع است.
در این نامه آمده اســت: با توجه به درخواســت برخی از صادرکنندگان 
کالاهای موضوع بند ز تبصره ۶ قانون بودجه سال 1402 مبنی بر ارائه ضمانت 
نامه بانکی در قبال پرداخت مالیات علی الحساب ماده 1۶3 قانون مالیات های 
مستقیم )موضوع نامه های شــماره 9۶492/2-29/5/1402 و 10۶21۶/2 
مــورخ 12/۶/1402 وزیر امور اقتصادی و دارایی( به منظور تکریم مودیان 
و حمایت از تولید، در صورت درخواست هر یک از صادرکنندگان کالاهای 
مذکور، اخذ ضمانت نامه بانکی معادل 2 درصد علی الحساب مالیات متعلقه 
با سررســید پرداخت دو ماهه برای پرداخت مالیات علی الحساب، بلامانع 
اســت. لذا در مواردی که هر یک از صادرکنندگان یاد شده نسبت به ارائه 
ضمانت نامه بانکی اقدام کرده اند، ضمانت نامه های ارائه شــده در سررسید 

وصول به حساب های معرفی شده واریز گردد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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مانع تحقق وعده ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی
مریم لطفی      |    کارشناسان ساخت وساز معتقدند تنها راه اجرای وعده ریاست جمهوری برای ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی واگذاری زمین به متقاضیان و 

برون سپاری ساخت وساز است.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر روزانه ۱۳۷ میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف می شود و مصرف بنزین در کشورمان بیشتر از تولید آن است.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی و در جریان بررسی فصل مربوط به انرژی در لایحه برنامه هفتم توسعه، گفت: ما در این جدول پیش بینی کردیم که تولید 

بنزین به ۱۲۹ میلیون لیتر در روز برسد، حال آنکه الان مصرف روزانه بنزین ما ۱۳۷ میلیون لیتر در روز است.
وی با تاکید بر اینکه مجلس شورای اسلامی باید تدبیری برای بهینه سازی نحوه مصرف سوخت داشته باشد، اظهار داشت: الان رشد پنج تا شش درصدی در مصرف بنزین داریم، به 
طوری که حتی ۲.۵ برابر کشــورهای صنعتی بنزین مصرف می کنیم و باید جلوی مصرف بد را بگیریم. در حال حاضر مصرف بنزین در کشــورمان بیشــتر از تولید آن است و باید برای این 

موضوع  برنامه ریزی های انجام بدهیم تا بتوانیم هزینه های بنزین را پایین بیاوریم که در اینده با مشکل سوخت برخورد نکنیم .

دو و نیم برابر کشورهای 
صنعتی بنزین مصرف 

می کنیم

  افت ۸ درصدی تامین ارزی نساجی
مدیرکل دفتر پوشاک و نســاجی وزارت صمت از 
افزایش ۶ درصدی صادرات پوشاک و نساجی در 
نیمه نخســت امســال خبر داد و گفت: در بخش 

تامین ارزی افت ۸ درصدی داشتیم.
محســن گرجی مدیرکل دفتر پوشاک و نساجی 
وزارت صمت امروز در نشست خبری اظهار کرد: 
مجموع صادرات پوشاک و نساجی در نیمه نخست 
امســال ۳۶۸ میلیون دلار که ایــن عدد در مدت 
مشابه پارسال ۳۴۵ میلیون دلار بود که بیانگر رشد 

۶ درصدی دارد.
وی افزود: همچنین در بخــش واردات نیز از نظر 
ارزشــی ۵ درصد و از نظر وزنی ۱۵ درصد افزایش 
داشــتیم که البته واردات محصول نهایی ممنوع 

است.
گرجی ادامه داد: واردات الیاف پنبه در نیمه نخست 
امسال ۴۰ هزار تن بود که نســبت به ۳۰ هزار تنِ 

پارسال رشد ۲۵ درصدی را نشان می دهد.
وی تصریح کرد: پیش بینی می شــود که متوسط 
رشد رشته های مختلف صنعتی در نیمه نخست 

امسال به ۸ درصد برسد.
مدیرکل دفتر پوشاک و نساجی وزارت صمت در 
مورد تأمین ارزی این صنعت هم گفت: تأمین ارزی 
۶ ماهه امسال ۸۶۲ میلیون دلار بود؛ در حالی که 
این عدد در مدت مشابه پارسال ۹۳۸ میلیون دلار 
بود که بیانگر افــت ۸ درصدی تأمین ارزی در این 

بخش است.
وی به واحدهای فعال در صنعت نساجی و پوشاک 
اشاره کرد و گفت: حداقل ۱۲۰ هزار واحد صنفی-

تولیدی ثبت شده در این صنعت داریم. همچنین 
۶۵۰۰ تا ۷ هزار واحد صنفــی در کل این زنجیره 
فعال هستند. بنابراین تقریباً یک میلیون و ۲۰۰ 

هزار نفر در این صنعت مشغول به کار هستند.
گرجی اضافه کرد: ۲۷۵ هزار واحد صنفی-توزیعی 

فقط در بخش پوشاک فعال هستند. 

 جزئیات حمایت تحصیلی بنیاد مستضعفان 
از ۴۰۰ هزار دانش آموز مناطق محروم کشور

 معاون محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان جزئیاتی 
از اقدامات این بنیــاد در حوزه حمایت از تحصیل 
دانش آموزان مناطق محروم کشور در چهار سال 
منتهی به ۱۴۰۲ را تشریح کرد.به گزارش از بنیاد 
مســتضعفان، »وحید خاوئی« با اشاره به حمایت 
تحصیلی بنیاد مســتضعفان از بیش از ۴۰۰ هزار 
دانش آموز محروم کشــور در چهار سال گذشته، 
اظهار داشت: یکی از وظایف مهم بنیاد مستضعفان 
در حوزه محرومیت زدایی و توانمندی محرومان 
کشــور، کمک به تحصیل دانش آموزان مناطق 
محروم بوده و در این راستا در چهار سال گذشته 
برنامه های متنوعی را برای حمایت تحصیلی این 
دانش آموزان در استان های مختلف به ویژه مناطق 
مرزی و مناطق هدف طرح آبادانی و پیشرفت بنیاد 
به اجــرا درآورده اســت.معاون محرومیت زدایی 
بنیاد مســتضعفان ادامه داد: در این مدت یکی از 
اصلی ترین اقدامات، تعمیــر و تجهیز کلاس های 
درسی مدارس مناطق محروم بوده و در چهار سال 
گذشته تعمیر و تجهیز کلاس های درسی نزدیک به 
۸۰ هزار دانش آموز توسط بنیاد مستضعفان انجام 
شده است.مدیرعامل بنیاد علوی اضافه کرد: علاوه 
بر این بنیاد مستضعفان با تامین بیش از ۱۴۰ هزار 
بسته لوازم التحریر و نوشت افزار برای دانش آموزان 
مقاطع مختلف مشغول تحصیل در مناطق محروم، 
تلاش کرده تا تجهیزات آموزشی مورد نیاز دانش 

آموزان در این مناطق را در اختیار آنان قرار دهد.
خاوئی با بیان اینکه توزیع ۱۰۰ هزار دست لباس 
دانش آموزان نیز در این مدت انجام شــده است، 
افزود: برگزاری اردوهای دانش آموزی برای بیش 
از ۱۰ هزار دانش آمــوز، برگزاری اردوهای زیارتی 
برای ۲ هــزار و ۵۰۰ دانش آمــوز و اجرای طرح 
های بازآموزی و کمک به دانش آموزان کنکوری 
برای ۱۹ هزار دانــش آموز، از دیگــر طرح های 
فرهنگی- آموزشی بنیاد مستضعفان برای دانش 
آموزان محروم کشور بوده اســت.به گفته معاون 
محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان، در این مدت 
بنیاد مستضعفان در مناطق محروم فاقد مدرسه 
مناسب نیز اقدام به ساخت مدرسه کرده و مدارس 
احداث شده توســط بنیاد در چهار سال گذشته، 
امکان آموزش را برای بیش از ۲۰ هزار دانش آموز 

مناطق محروم فراهم کرده است. 

   اصلاح و بهینه سازی شبکه برق رکن اصلی 
عبور از اوج بار تابستان ۱۴۰۳

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران اصلاح 
و بهینه ســازی شــبکه برق و کنترل و مدیریت 
مصرف را ماموریت های اصلی شــرکت های برق 
منطقه ای برای عبور موفق از دوره اوج بار تابستان 
۱۴۰۳ عنوان کرد .به نقل از وزارت نیرو، مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه 
برق ایران در همایش سالانه معاونان بهره برداری 
شرکت های برق منطقه ای ضمن تقدیر از کارکنان 
شرکت های برق منطقه ای سراسر کشور گفت: شما 
فرماندهان عملیاتی شــرکت های برق منطقه ای 
هستید که مسئولیت سنگینی دارید و در تابستان 
ســخت اما پرافتخار امســال خوش درخشیدید.

رجبی مشهدی با اشاره به تابستان سخت امسال 
گفت: رشد توان ۷/۵ درصدی در کشور اتفاق افتاد 
که متوسط ۱۰ ساله اش ۵/۴ درصد است و این عدد 
در سه ماهه تیر تا شهریور ۵/۶ درصد بود که عدد 

قابل توجهی است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 بیش از دو سال از وعده ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکن می گذرد 
و تا به امروز براساس آمار بیش از یک میلیون و ۷۶۰ هزار واحد طرح نهضت 
ملی مســکن در مرحله ســاخت قرار دارد و هنوز واحدی تحویل متقاضیان 
نشــده اســت. به گفته مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی همچنین ۲۴۰ 
هزار واحد مســکن مهر از گذشته باقی مانده بود که دولت سیزدهم عملیات 
تکمیل این واحدها را نیز آغاز کرده است. با این حال تحقق وعده ساخت ۴ 

میلیون مسکن در هاله ای از ابهام به سر می برد.
وزیر راه و شهرسازی از کمبود منابع مالی در راستای اجرای قانون نهضت 
ملی مســکن خبر داده و می گوید: یکی از مشکلات اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن تخصیص منابع مالی بود که مجوزی از ســوی رهبر معظم انقلاب 
اخذ کردیم تا از ظرفیت های موجود تهاتر نفت و صندوق ملی در این راستا 

استفاده کنیم.
وزیر راه و شهرســازی معتقد است رقم ۲ میلیارد دلار از محل تهاتر نفت 

و منابــع صندوق ملی تخصیص پیدا می کند و با موافقت و اجرای این مجوز 
بــا تزریق منابع مالی به پروژه ای نهضت ملی مســکن جانی دوباره گرفت و 

هم اکنون در مرحله طی کردن روند اداری است.

 عوامل اصلی در عدم اجرای تحقق یک وعده
حمیدرضا آرامی کارشــناس مرکز تحقیقات اســلامی مجلس با اشاره به 
موانع اجرای ساخت ۴ میلیون مسکن طی ۴ سال دولت سیزدهم، می گوید: 
دو مانع اصلی که سد راه اجرای ساخت طرح ۴ میلیون نهضت ملی مسکن 

هستند تأمین منابع برای ساخت و تأمین زمین است.
این کارشناس مسکن در ادامه تاکید می کند: تأمین زمین یک مانع جدی 
در راستای ساخت و ساز مسکن محسوب می شود و برای ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی نیازمند ۲۰۰ هزار هکتار زمین هستیم که باید از سوی دولت 
تأمین شــود که متأسفانه زمین به اندازه نیاز برای طرح نهضت ملی مسکن 

طبق گفته معاون کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ۳۷ درصد 
از اشتغالزایی ایجاد شده در۶ ماهه اول امسال متعلق به روستاها بوده است. به عبارتی 
۲۰۰ هزار روستایی در این مدت شاغل شده اند.روستاها به عنوان قطب تولیدی کشور 
شناخته شده هستند که با هزینه کمتر، تولید و محصول بیشتری را با اشتغال بالایی 
رقم می زنند.روستاها ظرفیت بالایی برای راه اندازی کسب وکارهای مختلف بویژه در 
حوزه کشاورزی و دامداری دارند. در روستاها طرح های خرد و متوسط در قالب تولیدی 
و صنعتی ایجاد شــده است که امنیت غذایی کشور را تأمین می کند.کسب وکارهای 
ایجاد شده در روستاها به خاطر سرمایه کم ولی بازدهی بالا دارای ماندگاری بیشتر و 
پایداری اشتغال می شود. محصولاتی که در روستاها تولید می شود به لحاظ ارگانیک 
بودن مورد توجه بسیاری از مردم قرار گرفته است. نه تنها در داخل کشور بلکه بخشی 
از تولید روستایی ها به سایر کشورهای جهان نیز صادر می شود و بازارهای خوبی برای 

این کار اختصاص یافته است.
قانون حمایت از توســعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری با 
استفاده از منابع صندوق توسعه ملی یکی از اسناد بالادستی در حمایت از تولید در 
روستاهاست.براین اساس دولت سیزدهم نیز با ارائه سیاست های حمایتی و تشویقی از 
کارآفرینانی که در روستاها اشتغال ایجاد می کنند و منجر به رونق تولیدی و صنعتی 
می شوند حمایت می کند و تسهیلات ویژه ای را اختصاص می دهد.آمارهای سامانه رصد 
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشانگر رویکرد حمایتی دولت و دستگاه ها 
در ارائه خدمات به متقاضیان ایجاد اشتغال در روستاهاست.۹۰۰ طرح نیمه تعطیل و 
راکد در روستاها با همت دولت سیزدهم به چرخه تولید بازگشته و حدود ۶۷۰ هزار 
اشــتغال را رقم زده است ضمن اینکه ۲ هزار طرح روستایی نیز امسال به ارزش ۱۰ 
هزار میلیارد تومان در سراســر روستاهای کشور به بهره برداری می رسد که اشتغال 

قابل توجهی را رقم خواهد زد.
طبق آخرین آمار، از مجموع خدمات اشــتغال در کشــور، ۴۰ درصد به روستاها 
اختصاص یافته است که توسط نهادهای مختلفی از جمله معاونت توسعه روستایی و 
مناطق محروم کشور، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، جهاد سازندگی، وزارت جهاد 
کشاورزی، بنیاد مستضعفین و برکت، کمیته امداد امام خمینی، صندوق کارآفرینی 

امید و سایر نهادها صورت می گیرد.

محمود کریمی بیرانوند معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار روزنامه »ایران اقتصادی« به خدمات دستگاه  های 
مختلف در حوزه روستاها اشاره کرد و گفت: از شروع به کار دولت سیزدهم تا کنون ۴۰ 
درصد خدمات اشتغالی که توسط دستگاه ها به ثبت رسیده در حوزه روستا بوده است.

وی افزود: روستاها برخلاف گذشته روز به روز سهم بیشتری را در سیاست ها و خدمات 
دولت دارند.معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۴۰ درصد اشتغال ایجاد شده در سامانه رصد اشتغال برای 
روســتاها بوده است، گفت: از یک میلیون اشتغال ایجادی، ۴۳۰ هزار فرصت شغلی 
به روســتاها اختصاص دارد.وی ادامه داد: امســال نیز در سامانه رصد اشتغال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ۵۹۰ هزار فرصت شغلی جدید توسط دستگاه ها به ثبت 
رســیده که از این تعداد ۲۰۰ هزار کد ملی که خدمات اشــتغال دریافت کرده اند در 

حوزه روستاها بوده است که ۳۷ درصد را شامل می شود.
کریمی بیرانوند بیان داشت: امسال تعهد دولت در حوزه اشتغال، بسترسازی برای 
یک میلیون و ۸۸ هزار شغل است که تاکنون ۵۵ درصد از تعهد دولت در این حوزه 
عملیاتی شده است. وی با تأکید بر اینکه بسترسازی ایجاد اشتغال در روستاها یکی از 
سیاست های دولت سیزدهم است، گفت: این آمارها نشان دهنده عزم و توجه دولت به 
حوزه روستاست.معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان 
داشــت: اختصاص منابع به روستاها تحت قانون پایدار اشتغال روستایی است که در 

این دولت بیش از سه هزار میلیارد تومان از منابع به طرح های اشتغالزایی اختصاص 
پیدا کرده است.وی با اشاره به اینکه در قانون بودجه ۱۴۰۲ اشتغال پایدار روستایی 
توسط وزارت امور اقتصادی و دارایی پیگیری می شود، گفت: در چند هفته آینده ۱۳ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات ویژه به روستا تخصیص پیدا می کند که این رقم کمک 
قابل توجهی به اقتصاد روســتا خواهد کرد.کریمی بیرانوند افزود: بانک های عامل به 
جامعه مخاطب روستایی تسهیلات پرداخت می کنند تا رونق تولید به روستاها بازگردد.

به گفته وی، امسال در هفته دولت ۱۰۰ طرح شاخص در روستاها به بهره برداری 
رسید که شاهد اشتغالزایی قابل توجهی در این عرصه بودیم.

معاون کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تعهد 
دولت در حوزه اشتغالزایی اجرایی شده است، گفت: در سال گذشته دولت یک میلیون 
اشتغال را متعهد شد که توسط آمار مراکز رسمی و سامانه رصد اشتغال وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی به این تعهد جامه عمل پوشانده شد.
وی خاطرنشــان کرد: امســال نیز تعهد دولــت در حوزه اشــتغال با اختصاص 
تسهیلات از منابع مختلف بویژه تبصره ۱۸، قانون اشتغال پایدار روستایی و تسهیلات 
تکلیفی و تلفیقی هدفگذاری شده است.امروزه روستاها به عنوان پیشران های توسعه 
کســب و کارهای کوچک و متوسط هســتند و در صورتی که رفع موانع و بحران های 
زیست محیطی و تأمین آب در ایجاد فرصت های شغلی در روستاها مورد اهتمام قرار 
گیرد، در آینده شــاهد نقش اقتصاد روســتاها در بهبود اقتصاد کشور خواهیم بود.

براســاس بررسی های به عمل آمده از اجرای طرح روستا تعاون، هر تعاونی روستایی 
به طور متوســط قادر به ایجاد ۱۳ تا ۱۴ شــغل در گرایش های مختلف نظیر تولید 
محصولات، تولیدات روســتایی، خدمات روستایی، دهیاری، صنایع دستی، فرش، بوم 
گردی و معدن اســت و بســته به ظرفیت هر استان، طرح مذکور می تواند همه ساله 
در دو مرحله از طریق ساماندهی و تشکیل ۲۰۰۰ تعاونی در روستاها، برای ۲۷ هزار 
نفر فرصت شغلی جدید در بیش از ۹ رسته فعالیت تعاونی ایجاد کند. روستاییان با 
اجرای این طرح می توانند با بهره گیری از ظرفیت تولیدی روستا در حوزه صنایع پایه 

غذایی و کشاورزی امیدوار بود .
 محصولات باکیفیت و دارای ارزش افزوده بالا و رقابت پذیر را در ســطح بازارهای 

ملی و فراملی تولید کنند.

ایجاد 2۰۰ هزار شغل روستایی در نیمه اول سال ۱۴۰2

واگذار نشده است.
کارشناس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس تصریح می کند: دولت اگر در 
ساخت واحدهای مسکونی تصدی گری را اجرا کند قطعاً موفق نخواهد شد در 
صورتی که باید به دنبال برون سپاری و واگذاری زمین به مردم و تعاونی های 

مردمی نیز بود تا در اجرای این مسیر موفق تر پیش رود.
به گفته این کارشناس رمز موفقیت تحقق این وعده واگذاری زمین به 
خود مردم اســت به معنای اینکه تصدی گری دولت در این موضوع کاهش 
پیدا کند و حضور مردم در این طرح عظیم ملی پررنگ شود؛ البته این امر 
با اجتناب مسئولین از انبوه سازی و توسعه عمودی شهرها محقق خواهد شد.

گفتنی اســت استثناء هایی هم در کشــور وجود دارد که امکان توسعه 
عمودی نیست و تعمیم این موارد به کل کشور غیر منطقی است.

  اجرایی شدن طرح ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی با تهاتر
حســن تیزمغز نماینده وزیر راه و شهرسازی در حوزه امور نهضت ملی 
مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکید بر مشخص شدن قیمت نهایی 
طرح نهضت ملی مسکن، گفت: قیمت تمام شده واحدهای مسکونی، یکی 
از مهم ترین مسائل ساخت مسکن است که این موضوع هنوز مشخص نیست 
این قیمت چقدر اســت از ۶.۸ تا ۱۸ میلیون این رقم صحبت شــده و باید 

برای این معضل فکری کنیم.
نماینده وزیر راه و شهرسازی در حوزه نهضت ملی مسکن در ادامه تاکید 
کرد: تهاتر زمین در راستای دو موضوع انجام شده است مورد اول زمین های 
که به صورت مولدســازی و قابلیت ساخت و ساز طرح نهضت ملی مسکن 
را نداشــتند به بخش های خصوص واگذار کردیم تا در ازای پول واحدهای 

مسکونی ساخته شده تحویل دولت دهند.
وی با اشاره به مورد دوم تهاتر زمین در ساخت و ساز مسکن، گفت: زمین 
به ســرمایه گذار برای ساخت و ساز داده می شود تا سرمایه گذار واحدهای 
مسکونی را بســازد و طبق توافق صورت گرفته حق پیمانکار از واحدهای 

مسکونی ساخته شده پرداخت می شود.
تیزمغز در خصوص ســاخت و ســاز با شــرکت های خارجــی، افزود: 
بــرای اتمــام ۴ میلیــون واحــد مســکونی که وعــده رئیــس جمهور 
کشــورمان اســت شــرکت های خارجــی هــم برای ســاخت و ســاز 
 بــه پــای کار آمدنــد و در مقابــل ســاخت مســکن توافــق تهاتر نفت

 خام را ایجاد کردیم.
وی ادامه داد: مســکن ســازی یک اقدام ملی است و نباید گردن دولت 
انداخت و همه باید در انجام این اقدام ملی قدم برداریم. در بخش تقاضا و 
عرضه حوزه مسکن مشکلی نداریم و بخش خصوصی توانمندی قابل توجهی 
در ساخت مسکن دارد. اولین نکته این است که باید همرسانی داشته باشیم 

و با مسکن اقتصادی کشش تقاضا ایجاد کند.
 به نظر می رســد دولت در راســتای اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
از تهاتــر نفت و صندوق ملــی برای تأمین منبع درآمدی خود اســتفاده 
می کنــد پــس قطعاً می توان بــا ایــن روش منبع مورد نیاز ســاخت ۴ 
میلیون واحد طرح نهضت ملی مســکن را تأمین کرد. دولت ســیزدهم و 
 وزیر جوان راه و شهرســازی ابتدا باید زمین ها را شناســایی کند و سپس 
زمین رایگان در اختیار مردم قرار دهد و با دادن تســهیلات مسکن اجرای 

این طرح را به دست مردم بسپارد.

   تأمین زمین یک مانع 
جدی در راستای ساخت 

و ساز مسکن محسوب 
می شود و برای ساخت ۴ 
میلیون واحد مسکونی 
نیازمند 2۰۰ هزار هکتار 
زمین هستیم که باید از 
سوی دولت تأمین شود 

که متأسفانه زمین به 
اندازه نیاز برای طرح 

نهضت ملی مسکن 
واگذار نشده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/07/18
شماره : 1500

روند صعودی تقریباً چهارماهه قیمت نفت، سرانجام به پایان رسید و قیمت نفت درهفته 
گذشته، تحت تأثیر کاهش هفتگی کمتر از حد انتظار ذخایر نفت امریکا و رشد بیش از 
حد انتظار ذخایر سوخت این کشور، به میزان چشمگیری نزول کرد. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت امریکا برای تحویل در نوامبر، از ۹۳ دلار و ۶۸ ســنت در هر بشکه 
در ۲۷ سپتامبر )پنجم مهر(، به ۸۲ دلار و ۵۰ سنت در ششم اکتبر )۱۴ مهر( رسید و 
کاهش ۱۱,۹ درصدی در مدت یک هفته را به ثبت رســاند. بهای معاملات نفت برنت 
برای تحویل در دسامبر، طی هفته گذشته، بیش از ۱۰,۵ درصد کاهش یافت و به ۸۴ 
دلار و ۲۳ سنت در هر بشکه رسید. این رقم پایین ترین قیمت در چهار هفته گذشته بود.  
پیتر کاردیلو از شرکت اسپارتان کپیتال در این باره گفت: نگرانی ها نسبت به عوامل 
تقاضا دوباره به بازار بازگشته است. موانع اقتصاد کلان جهانی و افزایش بازده اوراق قرضه، 
نشان می دهد که ممکن است قیمت نفت به اوج خود در کوتاه مدت رسیده باشد. با این 
حال، خریداران می توانند از این واقعیت که برخی از کارشناسان وال استریت می گویند 
بازارهای نفت آماده بهبود هستند، کمی احساس آرامش کنند. به گفته تحلیلگران کالا 
در بانک استاندارد چارترد، تحرکات اخیر قیمت، ربط چندانی به عوامل بنیادی نداشته 
و بیشــتر مربوط به افزایش نوســانات در بازاری بوده که رشد کمی دارد. طبق گزارش 
استاندارد چارترد، تغییرات اخیر قیمت به دلیل انقضای قرارداد در بازاری بوده که قیمت 

معاملات نقدی، بالاتر از معاملات آتی شده است.
با این حال، کارشناسان می گویند که قیمت های فعلی با توجه به توازن فعلی عوامل 

بنیادین، اندک و شکننده باقی مانده و احتمال بهبود آن وجود دارد.

عربستان سعودی و روسیه، چهارشنبه گذشته اعلام کردند که در تلاش برای حمایت 
از بازار نفت که در آن، قیمت ها در روزهای اخیر بشدت کاهش یافته است، به کاهش 

داوطلبانه عرضه نفت تا پایان سال ادامه خواهند داد.
عربســتان ســعودی، تولید نفت خود را یک میلیون بشــکه در روز پایین برده و 
همزمان، روســیه صادرات نفت خود را به میزان ۳۰۰ هزار بشــکه در روز کاهش داده 
است. این محدودیت عرضه، علاوه بر کاهش تولید توافق شده این دو کشور تحت توافق 

اوپک پلاس است.
تولید عربســتان در ماه های نوامبر و دسامبر، در مجموع به حدود ۹ میلیون بشکه 

در روز بالغ خواهد شد.

بانک استاندارد چارترد پیش بینی خود را از میانگین قیمت نفت برنت برای سه ماهه 
چهارم، در ۹۳ دلار در هر بشکه حفظ کرده است. این سطح قیمتی است که این بانک 
در ۱۵ ماه گذشته حفظ و اعلام کرده است. هرچند تعادل عرضه و تقاضای پیش بینی 
شده برای سه ماهه چهارم، از این قیمت حمایت می کند. تحلیلگران کالا می گویند انتظار 
ندارند افت قیمت به زیر ۹۰ دلار در هر بشکه پایدار باشد و این نشان می دهد که روند 
نزولی بازارهای نفت، بیش از حد بوده است. به نظر می رسد این تحلیل به واقعیت های 
موجود در بازار نزدیک تر باشد. بر اساس گزارش اویل پرایس، با توجه به اینکه فروشندگان، 
روی تخریب تقاضا به دلیل قیمت بالای نفت و ســوخت جولان داده اند، باید دید این 

وضعیت چطور پیش می رود.

 آیا قیمت نفت ۱۰۰ دلار می شود؟
اقتصاددان ارشد شرکت نفت و گاز اکینور نروژ از احتمال نفت ۱۰۰ دلاری در پی 
ادامه برنامه کاهش عرضه اوپک پلاس خبر داده است. ایریک وارنس در حاشیه نشست 
ســالانه انرژی مؤسسه بیکر در هیوستون امریکا گفت: با توجه به تصمیم اوپک  پلاس 
)ائتلاف تولیدکنندگان سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش( برای 
تــداوم برنامه کاهش عرضه نفت، احتمال می رود قیمت های جهانی نفت خام به ۱۰۰ 
دلار برای هر بشکه هم برسد. وی افزود: نمی توان فرضیه نفت ۱۰۰ دلاری را رد کرد، 
اما تصمیم اوپک پلاس دلیلی برای رسیدن به این هدف نیست، فکر نمی کنم آنها به دنبال 

تحقق این هدف قیمتی باشند.

اقتصاد جهان در خوف و رجای نفت ۱۰۰ دلاری
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تکلیف عرضه خودرو در بورس روشن شد

رضا مظفری  |   رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از تصویب دستورالعمل فروش متری مسکن در آینده نزدیک خبر داد و همچنین 
اعلام کرد که فعلا برنامه ای برای عرضه خودرو در بورس وجود ندارد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در مراسم رونمایی از نماد اعتباربخش بازی های شناختی تاکید کرد: حوزه شناخت می تواند در اقتدار و امنیت یک کشور اثرگذار شود.
، روح الله دهقانی فیروزآبادی در آیین رونمایی از نماد اعتباربخش محصولات حوزه شناختی که با حضور شقایق حق جوی رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی، محمد مهدوی دبیر ستاد 
توسعه علوم و فناوری های شناختی، محمدامین حاجی هاشمی رئیس بنیاد ملی بازی های رایانه ای در محل معاونت علمی برگزار شد، با اشاره به نقش کلیدی و راهبردی بازی در تربیت و رشد 
فرزندان، گفت: به دلیل مشغله ها و محدودیت های زمانی، امروزه راهی جز سرگرم کردن کودکان و نوجوانان با بازی های سازنده نیست. از سویی بزرگسالان نیز با توجه به شرایط زندگی امروزی در 

مواقعی راه بهتر و دیگری جز بازی ندارند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به رسوخ روزافزون فناوری های شناختی و توسعه صنعت و فناوری اطلاعات به واسطه رشد فناوری بازی های دیجیتال، افزود: دلایل توسعه سخت افزارهای رایانه ای 
کشش، ظرفیت و استقبال روزافزون نسبت به بازی های جدید و نشان دهنده بازار و ظرفیت این حوزه است. حوزه شناخت به قدری می تواند حائز اهمیت باشد که در اقتدار و امنیت یک کشور اثرگذار شود.

حوزه شناخت می تواند در 
اقتدار و امنیت یک کشور 
اثرگذار شود

      رشد بورس بعد از ریزش متوالی
شاخص کل بورس بعد از ریزش های متوالی چند روزه 

با وضعیت مثبت مواجه شد.
 شاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز با رشد 
بیش از ۸۷۲۹ واحدی مواجه شده است، امروز بازار 
توســط برخی کدهای حقوقی حمایت شده است و 

وضعیت نسبت به دو روز گذشته مثبت است.
در یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، 
خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( به 
ارزش ۲,۶۹۵ میلیارد تومان را نشان می دهد. امروز نیز 
روند خروج نقدینگی حقیقی برای چهاردهمین روز 
متوالی با ثبت رقم ۷۷ میلیارد تومان همچنان ادامه 
دارد. در یک هفته گذشته بر شدت خروج هم نسبت 
به میانگین ماهانه افزوده شده است.برآیند معاملات 
صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشــته 
حاکی از ۳۱۳ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی به 
این صندوق ها است. اما صندوق های درآمد ثابت امروز 
شاهد ۱۱۷ میلیارد تومان خروج نقدینگی بوده اند. این 
سومین روز متوالی است که نقدینگی حقیقی از این 

صندوق ها خارج می گردد.

  اقتصاد جهان با حرکت کشــورها در مسیر
 دلار زدایی

یک کارشــناس اقتصادی گفت: هنگامی که از دلار 
زدایی صحبت می شود باید به مساله معاملات کالا و 
قیمت گذاری ها توجه کنیم؛ در موضــوع دلار زدایی 

مساله قیمت گذاری جدی است.
 احسان پور مهابادیان، کارشناس حوزه اقتصاد درباره 
مسئله دلار زدایی و وضعیت آن در کشور در برنامه ای 
تلویزیونی گفت: این مساله سابقه ای طولانی در ایران 
دارد؛ آمریکا به عنوان یکی از پیروزهای جنگ جهانی 
دوم از فرصت استفاده کرد و با قانع کردن کشورها برای 
استفاده از دلار به عنوان ارز اول معاملات قیمت گذاری را 
انجام دهند.وی افزود: هنگامی که از دلار زدایی صحبت 
می کنیم باید به مساله معاملات کالا و قیمت گذاری ها 
توجه کنیم؛ به طور کلــی دلار زدایی در بخش انجام 
معاملات آسان تر است اما در حوزه قیمت گذاری مشکل 
عمیق تری وجود دارد و جدا کــردن آن از دلار زمان 
می برد.وی ادامه داد: ایران با وجود تحریم و فشار موفق 
شد ادامه دهد و این موضوع باعث شد تا بحث دلار زدایی 
شدت بگیرد چرا که تجربه ای در دنیا ایجاد شد که نشان 
داد کشوری جدا از اهداف آمریکا می تواند ادامه دهد. 
مقاومت ایران در برابر تحریم ها از ابتدا تا کنون، به ویژه 
در ۱۴ سال گذشته که تحریم ها شدت گرفت سبب شد 
ما دلار را از مبادلات خود حذف کنیم.این کارشناس 
حوزه اقتصاد با بیان اینکه برای این امر دو حالت وجود 
دارد، یادآور شــد: زمانی کــه دلار از مبادلات حذف 
می شود؛ نخست مبادله کالا به کالا صورت می گیرد و 
در ادامه ارز کشور مقابل، دریافت می شود.پور مهابادیان 
درباره راهکار دلار زدایی از اقتصاد عنوان کرد: متأسفانه 
در چنین شرایطی مبادله با کشورهای همسایه بسیار 
دشوار بوده چرا که چیزی برای دریافت هنگام مبادله 
وجود نداشــت. اکنون صحبت از این است که ارزهای 
دیگری به عنوان جایگزین دلار معرفی شوند و بریکس 
پیشنهاد دارد ارزی را به بازار دنیا معرفی کند.وی درباره 
اهمیت دلار زدایی و چرایی این مساله اظهار کرد: پس از 
افزایش تعداد کشورهای تحریم شده به وسیله آمریکا، 
کشورهای مختلف احساس ناامنی کردند چرا که آمریکا 
ممکن است در هر زمانی آن ها را تحریم کند؛ در نتیجه 
این کشورها استفاده از ارزهای دیگر را آغاز کردند. اگر 
آمار ذخایر ارزشی کشورها را نگاه کنیم می بینیم قدرت 
دلار در ذخایر ارزی کمتر شــده و طی یک دهه اخیر 

نسبت دلار به دیگر ارزها کاهش پیدا کرده است.

 درباره بازار سرمایه حال و 
روز خیلی خوبی ندارد اما 
مثبت یا منفی بودن بازار 

به سازمان ارتباطی ندارد و 
در این زمینه و مثبت شدن 

بازار وظیفه ای نداریم و 
باید ابزارهای مختلفی را 

ایجاد کنیم. از آنجا که بعد از 
تحمل تورم های بالا برخی از 
این اتفاقات در بازار سرمایه 

قابل پیش بینی بود اما این 
شرایط گذراست و با توجه 

به اقدامات اصلاحی که 
انجام شده، امیدواریم به 

مرور اعتماد به بازار برگردد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/07/18
شماره : 1500

مجید عشقی از تصویب دستورالعمل فروش متری مسکن در آینده نزدیک خبر داد و همچنین اعلام کرد که فعلا برنامه ای 
برای عرضه خودرو در بورس وجود ندارد و به نظر می رســد با توجه به تعهدات خودروســازان در سامانه فروش یکپارچه، تا 
یکســال و نیم آینده برنامه جدیدی برای عرضه بورســی وجود ندارد، اما اگر خودروســازان بخواهند این کار را انجام دهند 

مشکلی برای آن نداریم.
وی اظهار کرد: به روز رسانی برنامه راهبردی سازمان سه هدف اصلی از جمله حمایت از حقوق سرمایه گذاران، ارتقای اثر 

بخشی و کارایی نظام نظارتی و تسهیل گری تامین مالی، تشکیل سرمایه و مدیریت ریسک دارد.
عشقی افزود: در راستای حمایت از حقوق سرمایه گذاران به دنبال تنوع بخشی به روش های سرمایه گذاری است و سعی 
کردیم در دو ســال گذشــته بیشتر از گذشته به این موضوع بپردازیم و به راه اندازی ابزارهای سرمایه گذاری در مسکن توجه 

ویژه کردیم. همچنین سه صندوق اهرمی تاکنون توانسته اند ۳۰ هزار میلیارد تومان سرمایه جذب کنند.

  خبر جدید از سود سهام عدالت/ ثبات بازار سرمایه تا پایان سال
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: صندوق املاک و مستقلات راه اندازی شد و در سه ماه گذشته پیش فروش 
متری و دســتورالعمل سلف مســکن آماده شد و تا یک هفته روی سایت است و تا هفته آینده پس از جمع بندی نهایی در 

اولین جلسه هیات مدیره تصویب خواهد شد. یکی از ابزارهای خوب برای بخش عرضه مسکن است.
عشقی گفت: افزایش کیفیت خدمات به سرمایه گذاران بود و در دو سال گذشته حدود ۲۰۶ مجوز برای نهادهای مالی صادر 
شده است و تعداد این نهادها و شرکت های سرمایه گذاری به بیش از هزار شرکت رسیده و تعداد صندوق های سرمایه گذاری 
نیز به بالای ۴۰۰ صندوق رسید.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به برداشته شدن صف های طولانی پیش روی 
سرمایه گذاران و شرکت های سرمایه گذاری برای دریافت مجوز، اضافه کرد: سازمان بورس همواره جزو دستگاه های پیش رو 
در زمینه اتصال به درگاه صدور مجوزهای دولت بود. همچنین در زمینه حمایت از حقوق سرمایه گذاران از سال ۱۴۰۱ همه 

سودها از طریق سجام انجام می شود و نیازی به انجام این کار از طریق بانک ها نیست.

 واریز سودهای رسوبی برای بیش از ۴۸ میلیون نفر
عشــقی اظهار کرد: بیش از ۳۶ میلیون نفر ســودهای رسوبی در سال گذشته و در شش ماهه نخست امسال بیش از ۱۲ 
میلیون نفر سود رسوبی اشان را دریافت کرده اند. از سوی دیگر شاهد کاهش مدت زمان واریز سود سهامداران از هشت ماه 

به چهار ماه هستیم.
وی به ارتقای اثر بخشی و کارایی نظام نظارتی به عنوان دومین هدف به روز رسانی برنامه راهبردی اشاره کرد و گفت: در 
راستای اجرای بند ج ماده ۳۶ قانون احکام دائمی کشور پس از ۱۳ سال به زودی تخلفات مدیران بازار سرمایه با شفافیت 
افشا خواهد شد. همچنین در این زمینه و در جهت سوت زنی رسانه ها و برای افزایش نظارت بر بازار سرمایه پاداش نقدی 

در نظر گرفته و به دنبال افزایش آن هستیم.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار تســهیل گری تامین مالی، تشکیل سرمایه و مدیریت ریسک را یکی دیگر از اهداف 

به روز رســانی برنامه راهبردی سازمان دانســت و افزود: در این راستا به دنبال افزایش روند انتشار 
اوراق تامین مالی بخش غیردولتی هستیم و همچنین تا الان ۱۷۰ هزار میلیارد تومان مجوز افزایش 
ســرمایه صادر شده و امیدواریم مجموع افزایش ســرمایه و اوراق تا پایان امسال ۷۵۰ تا ۸۰۰ هزار 
میلیارد تومان برســد.وی افزود: صندوق توســعه بازار بر اساس رویه ای که دارد منابع را مانند منابع 
خودش ســرمایه گذاری می کند و در این مدت هم تغییری در استراتژی این صندوق ایجاد نشده و 

اگر نیاز باشد مجدد تامین مالی را از بازار انجام خواهد داد.
عشقی در پاسخ به سئوالی درباره اینکه چرا همچنان مجامع پخش آنلاین ندارند یا در پلتفرم های 
فیلتر شــده برگزار می شــود، این روزها بورس چرا حال خوبی ندارد، اظهار کرد: درباره مجامع باید 
گفت که با کمک اصحاب رســانه باید بخش ناشران سازمان باید به این موضوع رسیدگی کند و در 

پلتفرم هایی پخش آنلاین شود که قابلیت دسترسی راحت داشته باشد. 
دربــاره بازار ســرمایه حال و روز خیلی خوبــی ندارد اما مثبت یا منفی بودن بازار به ســازمان 
ارتباطــی نــدارد و در این زمینه و مثبت شــدن بازار وظیفه ای نداریم و بایــد ابزارهای مختلفی را 
ایجاد کنیم. از آنجا که بعد از تحمل تورم های بالا برخی از این اتفاقات در بازار ســرمایه قابل پیش 
 بینی بود اما این شــرایط گذراســت و با توجه به اقدامات اصلاحی که انجام شده، امیدواریم به مرور

 اعتماد به بازار برگردد.رییس سازمان بورس اعلام کرد: درباره انتشار اوراق به میزانی که در قانون بودجه آمده 
 اتفاق خواهد افتاد، بنابراین پیش بینی خاصی در این زمینه انجام نمی دهد و خریدار این اوراق هم عمدتا بخش 

بانکی، بیمه و غیره است.
عشقی ادامه داد: درباره طرح سازمان ناظر حسابرسان نیز باید گفت که نحوه تهیه این گزارش ها 
برای ســازمان بورس اهمیت ویژه ای دارد و نظرات خودمان را درباره این قانون به مجلس داده ایم 
تا ارتقای جایگاه حرفه ای حسابرســی را شــاهد باشیم و گزارشــات متقن و معتبر از حسابرسان و 
مجموعه های حسابرسی منتشر شود.وی در پاسخ به سئوالی درباره اینکه در راستای اتفاقات رخ داده 
روز گذشــته و جنگ حماس و رژیم صهیونســیتی، بیشتر از ۹۰ درصد بازار منفی شده است آیا در 
صورت ادامه این وضعیت شاهد تعطیلی موقت بازار خواهیم بود؟ گفت: در سه ماه گذشته پنیک در 
 بازار نداشتیم و پنیک جدی در بازار نداشتیم و البته مسائل سیاسی که به وجود می آید مسلما در بازار 
ســرمایه اثرگذار اســت. گرچه صف های فروش طولانی در بازار نداریم و قطعا سهم ها شرایط خوبی 
دارند و توصیه می کنم سهامداران عجله نکنند و سهامداران بزرگ و حقوقی ها هم کار خودشان انجام 
خواهد داد.رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در پاســخ به سئوال دیگری درباره نحوه و جزئیات 
پرداخت ســود ســهام عدالت نیز اظهار کرد: سود سهام عدالت با توجه به اینکه شرکت ها به صورت 
تدریجی این کار را انجام می دهند اختلاف چند ماهه را شاهد هستیم و هنوز نهایی نشده است، اما 

احتمالا در تاریخ های مشابه سال گذشته، سود سهام عدالت پرداخت خواهد شد.
عشــقی گفــت: ســامانه واگذاری ســهام عدالــت متوفیان هفتــه آینده رونمایی می شــود و 
ســهام ۳.۵ میلیــون متفــوی تعیین تکلیف خواهد شــد.وی با اشــاره بــه برنامه های ســازمان 
بــورس برای نیمه دوم ســال گفت: توســعه صنــدوق بازنشســتگی های تکمیلــی و همینطور 
 واگــذاری ســهام متوفیان ســهام عدالت را انجام خواهیــم داد که هفته بعد ســامانه آن رونمایی 

خواهد شد و سهام ۳.۵ میلیون نفر متوفی به ۱۶ میلیون وراث آن ها واگذار خواهد شد.

 تا یک سال و نیم دیگر عرضه خودرو در بورس نداریم
عشــقی همچنین درباره عرضه خودرو در بورس نیز گفت: فعلا برنامه ای برای عرضه خودرو در 
بورس وجود ندارد و به نظر می رسد با توجه به تعهدات خودروسازان در سامانه یکپارچه، تا یکسال 
و نیم آینده فعلا برنامه جدیدی برای عرضه بورســی وجود ندارد، اما اگر خودروسازان بخواهند این 

کار را انجام دهند مشکلی برای آن نداریم.
وی ادامه داد: ما به عنوان بازار سرمایه این آمادگی را داریم در راستای قانون جهش تولید مسکن 
به تامین مصالح ساختمانی کمک کنیم تا با قیمت های پایه یا قیمت هایی که منطقی باشد این کار 
را انجام دهیم. چرا که مســئله مســکن حمایتی ادامه دار خواهد بود و به محض اینکه میزان تقاضا 
اعلام شــود آمادگی آن را داریم. قانون در حال حاضر مجلس در شــش ماه پایانی خودش است و با 
توجه به تعدد طرح ها و لوایحی که در دست بررسی بوده، سخت است که امسال اصلاح قانون بازار 
ســرمایه به تصویب برســد و امیدواریم که این اتفاق هر چه سریع تر رخ دهد.رییس سازمان بورس 
و اوراق بهادار همچنین درباره ســهم ۱۵ درصدی بازار ســرمایه در حوزه تامین مالی گفت: برآورد 
ما حدود ۳۰ درصد اســت و سهم ۱۵ درصدی درست نیست اما برنامه هایی برای افزایش این سهم 
داریم و امیدواریم بتوانیم با ادامه روند انتشار اوراق و غیره این عدد را افزایش دهیم.عشقی در پاسخ 
به سئوال دیگری درباره اینکه چه اقداماتی برای نشر و درز اطلاعات دارید؟ افزود: برخی مسائل را 
نمی توان گفت اما همین برخوردهای انضباطی لازم که صورت گرفت از جمله این اقدامات اســت. 
همچنین اقدامات دیگری در راستای اعمال محدودیت های شدید برای پرسنلی که دسترسی به این 
اطلاعات دارند، انجام داده ایم.وی همچنین در پاســخ به اظهارات اخیر مدیرعامل بانک رســالت نیز 
گفت: اولا باید بین شرکت های پذیرش شده و آنهایی که صرفا در بازار پایه قرار دارند، تفاوت قائل شد 
و مسئله دوم است که هر شرکتی در قبال سهامداران خودش باید پاسخگو باشد و مدیریت شرکت 
مسئول است که به سهامداران خود پاسخ بدهد و اگر این شرکت پذیرش شده بود با شدت بیشتری 
برخورد خواهیم کرد. البته به این مجموعه هم تذکر خواهیم داد.رییس سازمان بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: درباره سیمان و فولاد هم باید گفت که با وجود خروج برخی محصولات از بورس کالا اما 
بورس کالا جایگاهش روز به روز ارتقا پیدا کرده است. ممکن است اتفاقی رخ بدهد که تولید کالایی 
کاهش یابد و قیمت آن افزایش یابد اما این مســئله ارتباطی به بورس کالا ندارد یا ممکن اســت با 
افزایش تقاضا به صورت کاذب نیز همین مشکل به وجود آید. البته بورس کالا روز به روز رونق گرفته 

و البته آمادگی رفع و حل نواقصی احتمالی موجود در بورس کالا را داریم.
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کشاورزی 

طرح مشکلات یک دهه 
صنایع در یک دقیقه 

مزدک جمشیدی    |       ۷۰ درصد اراضی کشاورزی کشور مربوط به کلاس ۳ و ۴ بوده که اجازه ساخت و ساز دارند. بر اساس آمار منتشر شده ۵۰ درصد اراضی کشاورزی 
کشور دیم بوده که جز اراضی ۳ و ۴ محسوب می شوند.

غفلت قانون از اراضی کشاورزی که تبدیل به مسکن می شوند

  ۳۸۰ قطعه زمین رایگان بــه متقاضیان طرح 
جوانی جمعیت در خراسان جنوبی واگذار شد

  سرپرســت اداره کل راه و شهرسازی خراسان جنوبی 
از تخصیص و واگــذاری ۳۸۰ قطعه زمیــن رایگان به 

متقاضیان طرح جوانی جمعیت در استان خبر داد.
 میرمحمــد مودی صبــح روز نهم مهرماه در مراســم 
واگذاری زمین به ۳۸۰ متقاضی طرح جوانی جمعیت 
در اســتان که به صورت نمادین در شهرستان نهبندان 
و باحضور معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری، 
فرماندار شهرســتان نهبندان، امام جمعه و جمعی از 
مسئولان استانی و شهرستانی برگزار شد اظهار داشت: 
تاکنون ۱۰ هزار و۱۲۴ نفر در سامانه ثبت نام کرده اند 

که برای ۴ هزار و ۴۹۶ نفر پرونده تشکیل شده است.
وی افزود: در همین راستا برای ۲ هزار و ۱۶۶ متقاضی در 
سطح استان زمین تامین شده و تا به امروز مراحل قرعه 
کشی و واگذاری هزار و ۵۲۶ قطعه زمین طی مراسمات 

مختلف به متقاضیان واجد شرایط انجام شده است.
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی خراسان جنوبی بیان 
کرد: امروز در این مراسم که تحت عنوان پویش پیامبر 
رحمت)ص( از اول لغایت هفدهم ربیع الاول در سراسر 
کشور برگزار می شــود ۳۸۰ قطعه زمین به متقاضیان 
قانون جوانی جمعیت در ۶ شهرســتان استان خراسان 

جنوبی اهدا و واگذار می شود.
وی ادامه داد: این ۳۸۰ قطعه زمین در شهرستان های 
بشرویه، نهبندان، سربیشه، درمیان، قاین و خوسف به 
صورت رایگان تحویل متقاضیان می شود و صرفاً هزینه 
آماده سازی آنها پس از دو ســال تنفس و طی اقساط 

هشت ساله دریافت می شود.
به گفته وی از این ۳۸۰ قطعه، ۳۶ قطعه در شهرستان 
بشرویه، نهبندان ۹۰ قطعه، سربیشه ۲۶ قطعه، درمیان 
۱۰۴ قطعه، قاین ۲۴ قطعه و خوســف ۱۰۰ قطعه قرار 

دارد.
سرپرست اداره کل راه و شهرســازی خراسان جنوبی 
تصریح کرد: تامین زمین برای سایر مشمولان این طرح 
در استان خراســان جنوبی در حال پیگیری است تا در 

مراحل بعدی واگذاری به آنان انجام شود.

  تحقق ۹۰ درصدی کمک های مردمی خراسان 
جنوبی برای بازسازی عتبات عالیات

رئیس ستاد بازســازی عتبات عالیات خراسان جنوبی 
گفت: از ابتدای امسال مردم استان ۹۰ درصد تعهداتی 
که به ستاد بازســازی عتبات عالیات داشتیم را پوشش 

دادند.
موسی جوینده صبح امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه 
در خراسان جنوبی، اظهار داشت: اربعین امسال با وجود 
همه ســختی هایی که وجود داشــت، اما اجرای آن به 
صورت بی بدیل رقم خورد و اســکان و تغذیه زائران را 
برعهده داشتیم.رئیس ستاد بازســازی عتبات عالیات 
خراسان جنوبی با بیان اینکه در اربعین امسال با تغذیه 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر کار بسیار بزرگ و بی بدیل 
انجام شد گفت: ۳7۵ هزار قرص نان پخت و توزیع کردیم 

و همچنین ۲۵۰ هزار زائر حسینی را اسکان دادیم. 
جوینده با بیان اینکه از طرف نهاد ریاســت جمهوری 
اعتباری بالغ بر ۱۰ میلیــارد تومان به وزارت کار جهت 
تامین مصالح ســاختمانی بنیاد زائر استان ابلاغ شده و 
امیدواریم بتوانیم هر چه زودتــر بتوانیم این پروژه را به 

بهره برداری برسانیم.
رئیس ستاد بازســازی عتبات عالیات خراسان جنوبی 
با تاکید براینکه کارکردهای ســتاد بازســازی عتبات 
عالیات امروز متفاوت شده اســت افزود: امروز یکی از 
کارکردهای این ســتاد بحث اربعین حسینی و ورود به 
مسائل اجتماعی است و بحث توسعه و بازسازی عتبات 

عالیات یکی از کارکردهای این ستاد محسوب می شود.
جوینده با تاکید بر اینکه مردم خراسان جنوبی با تمام 
مشــکلاتی که دارند تمام قد به میدان آمدند و باید از 
این عنایــات تقدیر کرد افزود: مردم خراســان جنوبی 
ســالیانه متمادی در جهت توســعه و بازسازی عتبات 
عالیات پیشتاز بوده اند. وی افزود: در ۶ ماه گذشته مردم 
خراسان جنوبی ۹۰ درصد تعهداتی که به ستاد بازسازی 
عتبات عالیات داشتیم را پوشش دادند که بی بدیل است 
و تاکنون هفت میلیارد تومان کمک مردمی و دولتی در 
زمینه بنیاد زائر جمع آوری شده و سه طبقه احداث شده 
اســت و یک معامله به مبلغ ۲۰ میلیارد تومان خواهیم 
داشت که در صورت تامین اعتبار دیگر با تعطیلی مواجه 

نخواهد شد. 
رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات خراسان جنوبی در 
زمینه ساخت صحن امام باقر)ع( عنوان کرد: ۶ استان از 
جمله خراسان جنوبی معین این طرح هستند و طی دو 
سال گذشته تامین منابع را انجام دادیم و توانستیم در 

بین این استان ها رتبه اول را کسب کنیم. 
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی نیز در این دیدار 
با بیان اینکه مسئله اربعین حســینی یک مسئله ویژه 
اســت، اظهار داشت: اربعین حســینی، سرمایه تمدن 
عدالت خواه اسلامی است و تنها خدمت به یک شخص 
نیست، بلکه یک تمدن، تفکر و اندیشه است که شما آن 
را اثبات می کنید.آیــت الله علیرضا عبادی با بیان اینکه 
اگر می بینید دشمن دست به آتش زدن قرآن می زند به 
خاطر اینکه به پایان رسیده است و می داند اسلام پیروز 
میدان است افزود: در کنار همه انبیا و اولیا تنها ویژگی 
کشتی نجات از آن امام حسین )ع( است و کسی همچون 
امام حسین)ع( امروز در دنیا وجود ندارد که مورد اعتماد 
مسلمانان و غیرمسلمانان باشد و این یک معجزه است و 
امروز آن را می بینیم. نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی 
افزود: برای نجات انسان از دست بار این غول بیابانی تفکر 
لیبرال غربی در ســطح بین الملل می بینید که اربعین 
حسینی در حال تغییر دادن اوضاع و به سمت عدل است 
و زمینه ساز برای ظهور امام زمان)عج( است. عبادی با 
بیان اینکه دنیا ناچار است به اســلام روی بیاورد، ادامه 
داد: بعد از ۱۴۰۰ سال دنیا در حال تغییر است و به تعبیر 
مقام معظم رهبری در حال نزدیک شدن به قله هستیم. 

رئیس خانه صنعت و معدن گلستان گفت: وزیر صنعت در سخنرانی چند روز پیش خود یک دهه مشکلات صنعت را در یک دقیقه بیان کرد و ما دریافتیم صنعت متولی دلسوز دارد اما دخالت سایر بخش ها اجازه 
توسعه صنعت را نمی دهد.گلستان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی خانه صنعت و معدن گلستان رمضان بهرامی ضمن قدردانی از سخنان وزیر صنعت در چند روز گذشته، اظهار کرد: درد دل یک دهه صنعت را 
وزیر در یک دقیقه بیان کرد و ما دریافتیم صنعت متولی دلسوز دارد؛ اما دخالت سایر بخش ها اجازه توسعه و رونق نمی دهد.وی افزود: راهکار خروج صنعت از بحران را وزیر صنعت در این سخنرانی داده و درصورتی که  
این راهکار اجرایی شود، مشکل حوزه تولید حل خواهد شد. رئیس خانه صنعت و معدن گلستان با بیان اینکه تاکنون گمان می بردیم که تولید متولی دلسوز ندارد، اضافه کرد: در سخنرانی وزیر صنعت دریافتیم که به 
رغم توانمندی های وزیر صمت، گاهی در برخی بخش ها دست ایشان هم کوتاه است.وی تأکید کرد: راهکار تحقق شعار سال ورود رئیس جمهور در این حوزه است و درصورتی که با وجود تأکید مقام معظم رهبری 
موضوع حمایت از تولید در سال جاری هم محقق نشود مسئولیت این اتفاق به عهده هیات دولت است.بهرامی با تأیید سخنان وزیر مبنی بر دخالت سایر بخش ها به حوزه صنعت گفت: اظهارنظرهای فاقد آگاهی و 

تصمیم گیری های غیرکارشناسی تاکنون به حوزه تولید و صنعت لطمه زیادی وارد کرده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/07/18
شماره : 1500

افتتاح همزمان ۲ هنرستان و۲ مدرسه هدیه ایام ولادت نبی مکرم اسلام )ص( به دانش آموزان استان همدان

معرفی شرکت برق منطقه ای خوزستان به عنوان شرکت برتر و شایسته تقدیر ویژه در تامین برق پایدار و گذر موفق از پیک تابستان 

معاون وزیر آموزش و پرورش از افتتاح همزمان ۲ هنرستان و۲ مدرسه هدیه ایام 
ولادت نبی مکرم اسلام )ص( به دانش آموزان استان همدان خبر داد.

بــه گــزارش قــدس آنلایــن، حمیدرضــا خــان محمــدی در گردهمایــی 
 روســای مجامــع خیران مدرســه ســاز کشــور بــه مناســبت ایــام ولادت نبی 
مکرم اســلام ) ص( در مراسم افتتاح ۱ هنرســتان و ۲ مدرسه با ظرفیت ۶۴ کلاس 

درس شرکت کرد.
هنرســتان دخترانه دکتر محمد انواری همدانی )حیات طیبه ابن سینا( نخستین 
مدرســه ای بود که با حضور معاون وزیر آموزش وپرورش و رئیس ســازمان نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس کشور، اســتاندار همدان، مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز 
مدارس اســتان همدان و مدیرکل آموزش وپرورش اســتان همدان و نیز دکتر انواری 

عضو هیات امنا کمیته امداد حضرت امام )ره(، افتتاح شد.
این مدرســه ۲۲۸۵ متر مربع بنا دارد و طول دیوارکشــی آن ۱۰۰ متر است. در 
این مدرسه ۲۵۰۰ متر محوطه سازی شده و ۲۴ کلاس در دو طبقه پیش بینی شد.

*کلنگ این مدرسه در سال ۹۵ زده شده بود 

مدرسه مشارکتی زنده  یاد احمد ترکمان )حیات طیبه شهرک شهیدمدنی( که با 
حضور معاون وزیر آموزش وپرورش و رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور، اســتاندار همدان، مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان همدان و 
مدیرکل آموزش وپرورش اســتان همدان، افتتاح شد ۱۶۰۰ متر مربع بنا دارد و طول 

دیوارکشی آن ۱۰۰ متر است. در این مدرسه چهار هزار متر محوطه سازی شده و ۲۰ 
کلاس در دو طبقه دارد.

کلنگ این مدرســه در سال ۹7  زده شــد بود و در سال ۱۴۰۲ با مشارکت خیر 
محترم مرحومه بانو عذری موسی پور تکمیل و به نام همسرشان زنده یاد احمد ترکمان 

نام گذاری شده است.
 مدرسه ۲۰ کلاسه شهید صلاح پورمیدانی  ۲۵۶۵ متر مربع زیربنای آموزشی دارد 
و ۲۵۰ متر دیوارکشی شده است. این مدرسه در محله دارای نیاز به فضای آموزشی 
شهرک شهید مدنی ساخته شد و در آن دو هزار متر مربع محوطه سازی انجام شده است.

گفتنی است هنرستان ۱۲ کلاسه آیت الله انواری همدانی  پس از هشت سال وقفه 
در شهرســتان ملایر افتتاح شد، این مدرسه با دستان مبارک پدر این شهید بزرگوار 

آغاز به کار کرد.
رئیس ســازمان نوسازی مدارس کشور و هیات همراه در پایان این سفر یک روزه 
ضمن بازدید از موسسه علمی شهید حجازی همدان ، در مسیر بازگشت از پروژه های 

نیمه تمام شهرستان بهار نیز بازدید کردند.

شــرکت برق منطقه ای خوزســتان رتبه برتر و شایسته تقدیر ویژه در تامین برق 
پایدار مشترکان و گذر از پیک بار تابستان ۱۴۰۲ را کسب کرد.وزارت نیرو و شرکت 
توانیر از این شــرکت به دلیل گذر با سربلندی از تابستان ۱۴۰۲ و تامین برق پایدار 
مشترکان و رضایت مردم از پایداری شبکه برق، قدردانی کردند.در لوح تقدیر اهدایی 
به محمود دشــت بزرگ مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با اشاره به نعمت 
توفیق خدمت به مردم شــریف ایران و تلاش و عملکرد همکاران در ثبت برگ زرین 
دیگری بر افتخارات صنعت برق، آمده است: اینک که از تابستان ۱۴۰۲ با سربلندی 
گذر نمودیم و با تامین برق پایدار مشترکاســن، رضایت هموطنان عزیزمان به عنوان 
بزرگترین ســرمایه کشور محقق گردید، وظیفه خود می دانیم از همدلی و تلاش های 
ســتودنی کارکنان شرکت برق منطقه ای خوزستان که » حائز رتبه برتر گردیده اند و 
محرابیان وزیر نیرو در همایش سراسری مدیران وزارت نیرو از مدیران ارشد و برگزیده شایسته تقدیر ویژه می باشند«، سپاسگذاری و قدردانی نماییم.گفتنی است، علی اکبر 

صنعت آب و برق به دلیل تلاش در گذر موفق از دوره گرم سال و خدمت رسانی به زائران 
اربعین حسینی نیز تقدیر و تشکر کرد.وی با اشاره به اینکه از هم اکنون باید با استفاده 
از تجربیات مدیریت مصرف برق سال جاری و سال گذشته برای مدیریت مصرف برق 
سال آینده و پیگیری افزایش ظرفیت تولید برنامه ریزی کنیم، تصریح کرد: دو سال از 
عمر دولت مردمی سیزدهم می گذرد و اکنون فرصت خوبی برای مرور عملکرد وزارت 
نیرو در این بازه زمانی دوساله است. بررسی ها نشان می دهد در این دو سال مدیران و 
کارشناسان و کارگران فعال در صنعت آب و برق کشور در کنار یکدیگر نقش برجسته 
و پررنگی در خدمت رســانی به مردم عزیز کشورمان ایفا کردند.بر اساس این گزارش، 
در همایش سراســری مدیران وزارت نیرو، محمود دشت بزرگ مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان به عنوان تنها نماینده صنعت برق به سخنرانی پرداخت و وضعیت 

شبکه برق کشور در گذر از پیک ۱۴۰۲ را تشریح کرد.

فعالان بخش کشاورزی 
به شدت مخالف تغییر 
کاربری در اراضی ۳ و 
۴ و حتی ۵ هستند و 

اصرار دارند قانون جهش 
مسکن باید اصلاح شود. 
این قانون امنیت غذایی 

کشور را تهدید می کند و 
فرصت اصلاح این قانون 

در لایحه برنامه هفتم 
توسعه است و نمایندگان 

خانه ملت باید به این 
موضوع توجه داشته 

باشند.

 بر اساس قانون اراضی کشاورزی کلاس یک و دو نباید مجوز تغییر کاربری دریافت کرده و در آنها ساخت و ساز انجام شود. این تاکید قانون بر زمین های 
کلاس یک و دو به این معنی است که 7۰ درصد باقی مانده اراضی که مربوط به کلاس ۳ و ۴ هستند اجازه ساخت و ساز دارند. با تصمیمات اتخاذ شده به 

نظر می رسد تغییر کاربری در اراضی کشاورزی قرار است شکل قانونی بگیرد.

چند درصد اراضی کشور جز اراضی درجه یک و دو هستند؟ آیا اراضی ۳ و ۴ قابلیت احیا ندارند؟
بر اساس آمار منتشر شده ۵۰ درصد اراضی کشاورزی کشور دیم بوده که جز اراضی ۳ و ۴ محسوب می شوند. میزان کشت محصول به ویژه در این زمین ها 
بستگی به میزان بارش دارد.یکی از کارشناسان و محققان مؤسسه تحقیقات خاک و آب گفت: با برنامه هایی که برای جهش تولید مسکن دیده شده، اراضی 
کلاس ۳ و ۴ که در حال تولید غذا برای کشور هستند متأسفانه در معرض تهدید تغییر کاربری قرار گرفته اند.کامبیز بازرگان با اشاره به مساحت اراضی قابل 
کشت کشور، یادآور شد که در حال حاضر ۱۸ میلیون هکتار اراضی قابل کشت در کشور وجود دارد؛ از این آمار فقط ۱.۵ میلیون هکتار آن در کلاس یک قرار 
دارد. حدود ۲.۵ میلیون هکتار کلاس دو و باقی یعنی بیش از 7۰ درصد این اراضی کشاورزی مربوط به کلاس های ۳ و ۴ است.این کارشناس حوزه خاک و 
آب یادآور شد: بر اساس تقسیم بندی اراضی، زمین های کلاس ۱، ۲، ۳، ۴ و ۵ قابل کشت بوده و فقط اراضی کلاس ۶ قابلیت کشت ندارند؛ البته کشت در 

اراضی کلاس ۵ هم دشوار بوده و با یک سلسله روش هایی می توان کشاورزی کرد.

 مشخصات اراضی کلاس ۱، ۲، ۳ و ۴ کشاورزی
این کارشناس در ادامه سخنان خود با اشاره به اراضی کلاس یک و دو توضیح داد: محدودیت های کشت به لحاظ تقسیم بندی رتبه اراضی کشاورزی این 
گونه است که اراضی کلاس یک بدون هیچ مشکلی توان کشت دارند؛ از زمین های کلاس یک که جلوتر می رویم محدودیت ها آغاز می شود. مثلًا در اراضی 

کلاس دو ممکن است با سفتی خاک رو به رو باشیم که قابل اصلاح است.
بازرگان در تعریف اراضی ۳، ۴ و ۵ تصریح کرد: اصلاح زمین های کشاورزی کلاس ۳ سخت تر بوده اما می توان هزینه کرد و در ادامه از سود آن در تضمین 

امنیت غذایی جامعه بهره برد. زمین که کمی شورتر می شود جز دسته کلاس ۴ 
قرار می گیرد. زمین های کلاس ۵ هم که قابل کشاورزی دارد، می توان برای برخی 

محصولات خاص در نظر گرفت.
وی افزود: این زمین ها ممکن است سنگلاخی باشد و برای کشت گندم مناسب 
نباشد ولی بستگی به نوع محدودیت می توان محصول مناسب این زمین ها را انتخاب 
کرده و با عملیات زه کشی کشت موفق داشت. هزینه دارد اما از سود تولید، کشور 
بهره مند می شود. حتی ممکن است کشاورز زمین را تبدیل به باغ کرده و درختکاری 
کند. درآمد طولانی از آن نیز سرمایه گذاری را برای باغدار توجیه می کند. بنابراین 
سرمایه گذاری اولیه سنگین است اما برای کشور ما که محدودیت خاک حاصلخیز 
دارد اتفاقاً صرفه اقتصادی دارد که دولت به کشــاورز کمک کند و وام بلندمدت 

بدهد تا خاک را اصلاح کند.
بــه گفته این کارشــناس حوزه خاک و آب، زمین های درجــه ۱ تا ۴ اراضی 
کشاورزی شناخته شده ای هستند که طبیعی است از زمین های درجه یک به بعد 
برای کشت محصولات نیاز به هزینه باشد. هنگامی که از اراضی یک عبور می کنیم 
یعنی محدودیت ها در حال بروز اســت که اراضی درجه دو کشاورزی را تشکیل 

می دهد تا به سطح ۵ و ۶ می رسند.
فعالان بخش کشاورزی به شدت مخالف تغییر کاربری در اراضی ۳ و ۴ و حتی ۵ 
هستند و اصرار دارند قانون جهش مسکن باید اصلاح شود. این قانون امنیت غذایی 
کشور را تهدید می کند و فرصت اصلاح این قانون در لایحه برنامه هفتم توسعه است 

و نمایندگان خانه ملت باید به این موضوع توجه داشته باشند.

 غفلت دولتمردان از زمین های کشاورزی ۳ و ۴
رئیس ســازمان امور اراضی کشــور با بیان این که امسال 7۸ هزار مورد تغییر 
کاربری و ۴۰ هزار مورد ســاخت و ساز غیرمجاز در اراضی کشاورزی شناسایی و 
اعلام شده است، از مدیران استانی خواست در این زمینه اقدام قضائی انجام دهند.

به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، رضا افلاطونی گفت: شناسایی تغییر کاربری ها 
و ساخت و سازهای غیرمجاز اراضی کشاورزی از طریق پایش هوشمند و با کمک 
تصاویر ماهواره ای و سامانه ۱۳۱ انجام شده است. اطلاعات در مورد تغییر کاربری 
و ساخت و سازهای غیرمجاز را هر هفته به استان ها ارسال می کنیم و استان ها باید 

گشت یگان حفاظت را به طور مستقیم به این عرصه ها اعزام کنند.
افلاطونی ادامه داد: ۵ اســتان تهران، البرز، قزوین، آذربایجان غربی و اصفهان 
عملکرد خوبی در شناسایی و مقابله با تخلفات تغییر کاربری و ساخت و سازهای 

غیرمجاز در اراضی کشاورزی داشته اند.
وی با بیان این که حفظ کاربری اراضی کشاورزی خط قرمز وزیر جهاد کشاورزی 
است و بر آن تاکید دارد، تصریح کرد: در حال حاضر مجموع اراضی و خاک های 
کشاورزی درجه یک و دو در کشور بیش از ۵ میلیون هکتار است که ۲۹ درصد 

اراضی کشاورزی را تشکیل می دهد.
رئیس ســازمان امور اراضی کشور سطح اراضی درجه یک کشاورزی کشور را 
بیش از یک میلیون هکتار معادل ۶ درصد و ســطح اراضی کشاورزی درجه ۲ را 
بیش از ۴ میلیون و ۲۹7 هزار هکتار معادل ۲۳ درصد اراضی کشاورزی عنوان کرد.

وی گفت: اراضی کشــاورزی به امانت به دست ما رسیده و باید بتوانیم اراضی 
درجه یک و دو را حفظ کنیم.

افلاطونی در همین حال مرجع تشخیص کلاس خاک های کشاورزی را فقط 
مرکز تحقیقات کشاورزی معرفی کرد.

وی گفت: مســکن از اولویت های کشور است اما در جایگاه خودش باید به آن 
پرداخته شود نه آن که خاک های کشاورزی درجه یک و دو در اختیار آن قرار گیرد.

رئیس ســازمان امور اراضی کشور تاکید کرد: زمین کالای سرمایه ای نیست، 
بلکه ابزار تولید اســت و از این رو باید تلاش کنیم زمین کشــاورزی را به کالای 

تولید تبدیل کنیم.

با حضور رئیس سازمان نوسازی مدارس کشور در همدان انجام شد؛

زنجیره های ارزش اقتصادی آبزیان کشور در چهارمحال و بختیاری تشکیل شد
شهرکرد ، شهرام مصیبی -نائب رئیس اتاق بازرگانی چهارمحال و بختیاری گفت: 
۸۵ درصد خوراک آبزیان کشــور در این استان تولید و به کل کشور عرضه می شود،  

چون بزرگترین واحدهای تولید خوراک آبزیان در این استان مستقر هستند.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی، امین مالکی در شــورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی به میزبانی اتاق بازرگانی چهارمحال و بختیاری و با حضور محسن 
کوشــش تبار- معاون امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزیر کشور با بیان اینکه این 
استان قطب تولید ماهیان سردآبی در کشور است، اظهار کرد: پس از تلاش های ۱۲ 
ســاله تولیدکنندگان و صنایع اســتان، زنجیره های ارزش اقتصادی آبزیان کشور در 
چهارمحال و بختیاری تشــکیل شد، در حال حاضر تولید، بسته بندی و صادرات این 

محصول در استان انجام می شود. 
نائب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی چهارمحال و بختیاری افزود: 
۸۵ درصد خوراک آبزیان کشــور در این استان تولید و به کل کشور عرضه می شود، 
بزرگترین واحدهای تولید خوراک آبزیان در این استان مستقر هستند، همچنین اولین 
و بزرگترین زنجیره ارزش اقتصادی آبزیان کشور در چهارمحال و بختیاری تکمیل شد. 

وی با اشاره به اینکه در گذشته تخم چش زده قزل آلا تماما از خارج از کشور وارد 
می شــد، عنوان کرد: اکنون ۸۰ درصد تخم چش زده ماهی قزل آلای مورد نیاز استان 

در واحدهای تکثیر استان تولید می شود.
مالکــی تاکید کرد: بهترین مزارع پرورش ماهی کشــور در چهارمحال و بختیاری 

وجود دارد، تمامی مزارع فعال و در حال مکانیزه شدن هستند.
معاون هلدینگ فرادانه در چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه سالانه ۳۵ هزار 
تن خوراک آبزیان از استان صادر می شود، گفت: خوراک آبزیان تولیدی در استان از 

کیفیت بالایی برخوردار است.
وی با تاکید بر اینکه سیســتم حمل و نقل آبزیان داخلی و خارجی در چهارمحال 
و بختیاری شــکل گرفته است، خاطرنشان کرد: 7۰ درصد ماهی میدان بعثت تهران 
توسط این سیستم حمل و نقل تامین می شود، همچنین اولین کنسرو ماهی قزل آلا 

با درب شفاف از استان به کشور روسیه صادر می شود.
نائــب رئیس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی چهارمحال و بختیاری 
گفت: زنجیره ارزش شــیلات در این اســتان توسط بخش خصوصی و بدون استفاده 
از تسهیلات دولتی تکمیل شد، بزرگ ترین زنجیره ذکر شده توسط هلدینگ فرادانه 

تشکیل شده است.
وی در پایان یادآور شد: تنها واحد فرآوری آبزیان دارای کد ریجستری روسیه، در 

حال حاضر در حال صادرات ماهی به صورت مستقیم به کشور روسیه است.
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فراجا؛ مظهر اقتدار، 
مهربانی و مجموعه ای کاملا 
مردمی

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛استاندار یزد فراجا را مظهر اقتدار و مهربانی و یک مجموعه کاملا مردمی و همراه با مردم دانست و گفت: با وجود تلاش مستمر دشمنان برای مخدوش سازی چهره 
نیروی فراجای مقتدر ما، اما به جهت خدمات ملموس و سرمایه اجتماعی بالای این مجموعه، به مقصد شوم خود نرسیدند.

مراسم صبحگاه مشترک نیرو های نیرو های نظامی و انتظامی استان با حضور نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد، استاندار یزد و جمعی از مسئولان و پیشکسوتان دوران دفاع مقدس برگزار شد.
 استاندار یزد در این مراسم، با تبریک هفته نیروی انتظامی به عوامل سختکوش این مجموعه، گفت: نیروی انتظامی همچون خورشید تابان بر تمامی عرصه ها و اقصی نقاط این کشور بزرگ، به 

مساوات می تابد و به خدمت رسانی می پردازد.
 وی با بیان اینکه حضور نیروی انتظامی در تمامی لحظات شادی یا تألم مردم، »امنیت پایدار« ایجاد می کند، افزود: از کلیه فعالیت ها مجموعه نیروی انتظامی و خانواده های آن ها که صبورانه در 

کنار آن ها ایستاده اند تا نعمت »امنیت« و بزرگتر از آن نعمت »احساس امنیت« در کشور پایدار بماند، قدردانی می کنم.
 

الهام صالح      |      رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی گفت: عربستانی که در ماه های گذشته وقتی نسبت به ۳ یا ۴ دلار کاهش قیمت 
حساسیت نشان می داد چرا با کاهش قیمت ۱۲ دلاری قیمت نفت همچنان موضع گیری نکرده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/07/18
شماره : 1500

   تمهیدات لازم برای فــر آوری و تامین بذر 
اصلاح شده گندم

گلســتان : مومنی- به گــزارش روابط عمومی  
شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی گلستان ، 
ســید صمد ضیائی مدیر شرکت خدمات حمایتی 
کشــاورزی استان گلســتان در خصوص آخرین 
وضعیت خرید بذر تضمینی از پیمانکاران تکثیری 
وفــرآوری بذر گندم اظهار کرد:شــرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی یکی از۱۴ شرکت تولید کننده 
بذر  در سال جاری حدود۲۵۰۰تن انواع بذر گندم 
از ارقــام آراز، آرمان وکلاته از پیمانکاران تکثیری 
خریداری نموده اســت که درحال بوجاری وارسال 
به انبار کارگزاری ها جهت توزیع  به کشاورزان می 
باشد.وی خاطرنشان کرد: با وجودخشکسالی شدید 
در سال گذشته برآوردها بر این بود تولید ما  به این 
میزان خریداری شده نرسد اما به دلیل اقدامات به 
موقع کارشناســان ناظر این شرکت و راهنمایی به 
کشاورزان و اقدامات تخصصی انجام شده خوشبختانه 

این تولید به رقم قابل توجه رسیده است.
و بیان کرد: با وجود ســرمای شــدیدی که در 
زمستان ســال گذشته در اســتان داشتیم اما به 
دلیل استفاده بجا، دقیق و افزایش سطح استفاده 
از کودهای شیمیایی، باعث شد گندم های استان 
مقاوم تر شده و حتی کیفیت گندم های این شرکت 
افزایش یابد.ضیائی اضافه کرد: تاکنون تمامی طلب 
پیمانکاران تکثیری بذر این شرکت به ارزش حدود 

۴۳ میلیارد تومان پرداخت شده است.
وی تصریح کرد: استفاده از بذر مناسب اهمیت  
بالایی در افزایش تولید محصول دارد که برای این 
منظور اســتفاده از کارخانه بوجاری بذر مدرن این 
شــرکت می تواند خلوص فیزیکی بذر را تضمین 
نماید و بســتری مناسب را از حمایت تولید داخل 
فراهم نماید. در ادامه افزود: هرساله  قبل از شروع 
فرآوری بذر نیز تست کارخانه با حضور کارشناس 
حفظ نباتات ســازمان جهاد کشــاورزی انجام  و 
کیفیت ضدعفونی بــذر، میزان مصرف قارچ کش 
طبق دستورالعمل حفظ نباتات، تاریخ انقضا و تغییر 
رنگ بذر ضدعفونی شده مورد بررسی قرار می گیرد.

  ثمره رشــادت نیروی انتظامی، امنیت 
پایدار کشور است 

رئیس کل دادگســتری استان یزد گفت: ثمره 
رشادت سبزپوشان نیروی انتظامی از نقطه ی صفر 
مرزی تا قلب کشور، امنیت پایدار در کشور است. 

غلامعلی دهشیری در دیدار با فرمانده انتظامی 
استان به مناسبت هفته ناجا افزود: مجموعه قضایی 
و نیروی انتظامی مکمل یکدیگر در تأمین امنیت 
و اجرای عدالت در کشور می باشند که پابه پای هم 
برای توسعه و تعالی ایران اسلامی تلاش می کنند. 
وی تصریح کرد: مقابلــه با قاچاق مواد مخدر، 
کالا و ارز، صیانت از امنیت مردم در فضای مجازی 
و شناسایی و دستگیری مجرمان خطرناک در استان 
در کمترین زمان ممکن هم از ناشی از هوشمندی، 
عزم جدی و رشــادت سبزپوشان نیروی انتظامی 
است. این مقام قضایی، استان یزد را از استان های 
امن کشور ذکر کرد و بیان داشت: متلاشی کردن 
باندهای فعال در زمینه قاچاق مواد مخدر، شناسایی 
و دستگیری عاملان جرایم خشن در کمترین زمان 
ممکن و شناسایی باندهای فعال در  سرقت باعث 
شده استان یزد از استان های امن در کشور محسوب 
 گردد. وی به تلاش دشمن در جهت خدشه به امنیت 
و احساس امنیت در کشور اشاره کرد و ابراز داشت: 
شرایط در سال پیش رو با توجه به موضوع انتخابات 
از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است که باید رصد 
مسائل خرد وکلان در دستور کار متولیان امنیت قرار 
گیرد. در پایان این نشست اعضای شورای قضایی 
استان با اهداء شاخه گل هفته ناجا را به دلیر مردان 

بی ادعای نیروی انتظامی تبریک گفتند.

حضور دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان به عنوان تنها دانشگاه تخصصی کشاورزی و منابع طبیعی ایرانی حاضر در نظام رتبه بندی تایمز ۲۰۲۴ 

فعالیت ۱۲5 هزار دریانورد در کشور 

گلستان : مومنی - به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم کشاورزی ومنابع طبیعی 
گلستان ،دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان موفق شد امسال برای اولین 
بــار در نظام رتبه بندی تایمز از بین ۷۳ دانشــگاه ایرانی حاضر در این رتبه بندی در 

رتبه ۲۵ قرار گیرد.
رئیس موسسه پایش علوم و فناوری در خصوص این رتبه بندی اظهار داشت: در این 
رتبه بندی دانشگاه صنعتی شریف با قرار گرفتن در بازه رتبه ای ۳۵۰-۳۰۱ به عنوان 
رتبه اول جمهوری اسلامی ایران معرفی شده است. همچنین، دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
رتبه دوم، و دو دانشگاه علم و صنعت ایران و تهران نیز به صورت مشترک رتبه سوم را 
کسب کردند.در این رتبه بندی،دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان برای 
اولین سال ورود به رتبه بندی تایمز در بازه رتبه ای ۱۰۰۰- ۸۰۱ دانشگاه های جهان 

و در رتبه بیست و پنجم دانشگاه های کشور قرار گرفته است.
دکتر سیداحمدفاضل زاده خاطرنشــان کرد: رتبه بندی تایمز یکی از مشهورترین 
نظام های رتبه بندی بین المللی دانشگاه ها است که اولین بار در سال ۲۰۰۴ با همکاری 

تایمز و کیو اس تحت عنوان رتبه بندی »تایمز - کیو اس« و از ســال ۲۰۱۰ به بعد با 
همکاری موسسه تامسون رویترز منتشر شد. رتبه بندی تایمز جهت ارزیابی دانشگاه ها 
بخشی از اطلاعات مورد نیاز خود را از خود دانشگاه ها، بخشی دیگر را از نظرسنجی ها 

و بخشی را از پایگاه اسکوپوس به دست می آورد.
رئیس دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان در این خصوص گفت: مجموعه 
دانشگاه برای ورود به نظام رتبه بندی در راستای ارتقای جایگاه بین المللی و توسعه 
کیفی دانشــگاه تلاشهای ارزنده و مستمری را انجام داده که یکی از این فعالیت ها و 

اقدامات برای اولین بار به نتیجه نشست.
وی افزود: لازمه اســتمرار حضور در این رتبه بندی و ارتقای این جایگاه در ســال 
هــای آتی، ادامه اقدامات و فعالیت های علمی و همکاری های بین المللی دانشــگاه 
است که  انشاالله با توان بیشتر و با همکاری و همراهی مجموعه های دانشگاه دنبال 
خواهد شــد. همچنین در کنار ســایر فعالیت های توسعه ای دانشگاه، به دنبال ورود 
به سایر نظام های معتبر رتبه بندی دانشگاه جهت تایید و تثبیت جایگاه بین المللی 
دانشگاه و همچنین همکاری های علمی بین المللی و توسعه امور زیربنایی برای رشد 
و ارتقای علمی- عملی و مهارتی دانشــگاه با تکمیل زیرساخت های کمک آموزشی و 

پژوهشی خواهیم بود.

مدیرکل امور دریانوردان و ســازمان های تخصصی و بین المللی ســازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: اکنون در حوزه های مختلف کشــور ۱۲۵ هزار دریانورد فعال وجود 

دارد که استان بوشهر در این حوزه بعد از استان هرمزگان، رتبه کشور را دارا است. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر، علی اکبر 
مرزبان در همایش گرامیداشت روز جهانی دریانوردی در بندر بوشهر اظهار کرد: نقش 
دریانوردان در توسعه پایدار اقتصاد دریایی بسیار مهم و ارزشمند است که در این بین 

استان بوشهر نقشی ویژه دارد.
وی بیان کرد: در حوزه شــناورهای تجاری زیر ۵۰۰ تن که به شــناورهای سنتی 
معروف هستند استان بوشهر ۸۰ درصد این شناورها را به خود اختصاص داده است.

مدیرکل امور دریانوردان و ســازمان های تخصصی و بین المللی ســازمان بنادر و 
دریانوردی تصریح کرد: استان بوشهر همچنین با یکهزار کیلومتر وسعت ساحل با ۱۱ 
بندر تجاری بزرگ و کوچک نقش قابل توجهی در تجارت دریایی کشور ایفا می کند.

مرزبان ادامه داد: ۳۰ درصد مراکز آموزش دریانوردی کشور در استان بوشهر واقع 

است که این نشان از جایگاه ویژه بوشهر در آموزش های دریانوردی است.
وی گفــت: در حوزه شــیلات وجود صیادان و همچنین وجــود خطوط لوله ها و 
ســکوهای نفتی منجر شده نقش صنعت دریانوردی استان بوشهر در اقتصاد دریایی 

کشور بسیار حائز اهمیت است.
مرزبان ادامه داد: امید اســت با برنامه های توســعه ای که برای بنادر استان بوشهر 
پیش بینی شده در آینده نزدیک شاهد تحول بنیادین در حوزه های دریایی و بندری 

استان باشیم.
وی گفت: پروژه های توسعه ای بسیار خوبی از شمال تا جنوب استان عملیاتی شده 

که به ثمر رسیدن آنها بوشهر را به قطب اصلی دریایی کشور تبدیل می کند.
گفتنی اســت همایش بزرگداشــت روز جهانی دریانوردی با حضور مدیرکل امور 
دریانوردان و سازمان های تخصصی و بین المللی سازمان بنادر و دریانوردی، فرمانده 
منطقه دوم نیروی دریایی ســپاه، مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر، معاون 
عمرانی اســتاندار و شماری از فعالان حوزه دریا و دریانوردی در سالن شهید کنگانی 

بندر بوشهر برگزار شد.
در این آیین مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر به عنوان مدیر دریایی نمونه 

کشور و ۱۲۰ فعال حوزه دریا و دریانوردی استان مورد تجلیل قرار گرفتند.

در این شرایط شاخص های 
اقتصادی شاخص های 

دوگانه ای بودند مانند نرخ 
بیکاری و میزان استفاده 
از تسهیلات بیکاری در 
آمریکا که همواره ثابت 

است و اینگونه نبود 
که یکباره آمار نگران 

کننده ای از اقتصاد آمریکا 
منتشر شود.

علت کاهش یک باره قیمت نفت چه بود؟ 

محمد صادق جوکار با اشــاره به نوســان قیمت نفت در هفته های اخیر گفت: از ۲۷ سپتامبر نشانه هایی بر افول قیمت نفت 
وجود داشــت و از نقطه ۹۶ دلار به ۸۴ دلار رســید یعنی کاهش ۱۲ دلاری قیمت اما سوال اینجاست که چه عاملی باعث این 

کاهش قیمت شدید شد.
وی ادامه داد: تمام مؤلفه های بنیادی که می توانست منجر به کاهش قیمت نفت شود به صورت توالی زمانی، مورد برسی قرار 
گرفته است.به گفته جوکار در گزارش بانک جهانی می بینیم که رشد اقتصادی حوزه شرق آسیا مقداری از پیش بینی های اولیه 
کمتر شــده اســت به طوریکه رشد اقتصادی چین پیش بینی می شد در سال ۲۰۲۴ نزدیک به ۴.۸ درصد باشد اما در گزارش 
جدید ۴.۴ را نشان می دهد. یا آمار و اخبار آمریکا نشان می دهد این کشور نرخ بهره را به ۲۵ درصد می رساند با این حال انتظار 

بر این بود که قیمت نفت ۴ تا ۶ دلار کاهش پیدا کند ولی کاهش قیمت شدیدتر از پیش بینی ها بود.
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی خاطر نشان کرد: به نظر نمی رسد مؤلفه های بنیادین باعث کاهش ۱۲ دلاری قیمت 
نفت شود و قطعاً مسأله ای که در عرصه بین المللی هم مطرح شده بر کاهش قیمت نفت تأثیر گذار بوده است. بیش از یک ماه 

است که نا اطمینانی به تقاضا در بازار وجود دارد.
وی ادامه داد: تمامی این موارد در کنار یکدیگر می تواند بیان کننده این باشــد که چرا قیمت نفت به شــدت کاهش پیدا 

کرد به خصوص برای بورس بازان که یکباره در موقعیت فروشنده قرار گرفتند. ناگفته نماند برخی 
از شــاخص های اقتصادی نمی توانست باعث کاهش قیمت شود به عنوان مثال میزان ذخیره سازی 
نفت در آمریکا ۲.۲ میلیون بشــکه در هفته گذشــته کاهش پیدا کرده است که معمولاً اثر افزاینده 

در قیمت نفت دارد.
جوکار خاطر نشان کرد: در این شرایط شاخص های اقتصادی شاخص های دوگانه ای بودند مانند 
نرخ بیکاری و میزان استفاده از تسهیلات بیکاری در آمریکا که همواره ثابت است و اینگونه نبود که 

یکباره آمار نگران کننده ای از اقتصاد آمریکا منتشر شود.
وی توضیح داد: در کنار مؤلفه های بنیادین روز ۵ شــنبه هیأت آمریکایی به همراه معاون وزیر 
امور خارجه آمریکا به عربســتان سفر کرد و به نظر می رسد این سفر در سطح کارشناسی موفقیت 

آمیز بوده است که این مسئله می تواند در بازار نفت تأثیر گذار باشد.
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی اضافه کرد: آنچه منتشر شد و بنیاد کارنگی هم گزارش 
مفصلی از آن منتشر کرد مبتنی بر این است که بر خلاف سیاست های همیشگی آمریکا، سطحی از 
غنی سازی را برای عربستان به رسمیت شناختند البته این مساله برگ برنده برای عربستان است 

که به نظر می رسد آمریکا آن را پذیرفته است.
جوکار با اشاره به اینکه به نظر می رسد توافق سه جانبه ای بین عربستان، آمریکا و رژیم صهیونیستی 
در حال انجام است، خاطر نشان کرد: در این توافق، عربستان به سطحی از غنی سازی دست پیدا 
می کند و به یک پیمان دفاع مشــترک خواهد رسید و در مقابل تعهد می کند مداخلات خود را در 

مقابل کاهش داوطلبانه تولید نفت کنار گذارد و به قیمت نفت شوک کاهنده وارد کند.
رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی ادامه داد: به نظر می رســد بازار، سفته بازان و تریدر 
ها نسبت به این اخبار احساس نا امنی کردند، زیرا ممکن است بازار در آتیه متناسب با این تعامل 
راهبردی بین آمریکا و عربســتان با افزایش عرضه روبرو شــود. چرا که طی سه هفته گذشته تمام 

تحلیل ها نسبت به تراز بازار نشان می داد.
جوکار اضافه کرد: بورس بازان و سفته بازان به این جمع بندی رسیدند که احتمالاً عربستان از 
سیاست کاهش داوطلبانه عقب نشینی می کند البته مشروط بر اینکه توافق نهایی شود که در نتیجه 
قیمت ها کاهش پیدا می کند.وی خاطر نشــان کرد: این گفت وگو ها به گونه ای نیست که به تازگی 
اتفاق افتاده باشد به نظر می رسد چند هفته است که در شرف جمع بندی نهایی است زیرا جمعه 
بعد از ظهر گزارش آگوست منتشر شد؛ که نشان می داد کشورهای اوپک پلاس در ماه گذشته یک 

میلیون ۳۶۰ هزار بشکه کمتر از سطح توافق تولید کرده اند.
جوکار اضافه کرد: نکته دیگری که از اهمیت به سزایی برخوردار است آن است که امارات را در 
کشورهای اوپک داریم که ظرفیت تولیدش ۵ میلیون بشکه در روز است که بسیار کمتر از ظرفیت 

تولید خود در اوپک پلاس تولید می کند که این کشور نیز به افزایش تولید تمایل دارد.
وی در رابطه با عدم موضع گیری عربستان نسبت به کاهش قیمت نفت، توضیح داد: عربستان، 
کشــوری است که نسبت به قیمت نفت حساســیت دارد، زیرا بودجه خود را از طریق فروش نفت 
تأمین می کند. این کشور ۱۰.۵ میلیون بشکه تولید نفت دارد که اگر مصرف داخلی را کم کنیم ۷.۵ 

میلیون بشکه را با نفت ۸۱ دلاری می فروشد.
وی خاطر نشان کرد: این کشور در سال ۲۰۲۳ نیازمند ۲۲۱ میلیارد دلار درآمد بود اما اکنون یک 
و نیم میلیون بشکه کاهش داوطلبانه داشته است یعنی به عبارتی امکان فروش ۶ میلیون بشکه نفت 

را دارد، مشروط بر این که قیمت نفت بین ۹۹ تا ۱۰۱ دلار باشد تا با کسری بودجه مواجه نشود.
رئیس مؤسسه مطالعات انرژی یادآور شد: این مساله جای ابهام دارد که چگونه قیمت نفت ۸۴ 
دلار است و عربستان هنوز موضع گیری رسمی نشان نداده است. وال استریت ژورنال در گزارش اخیر 
خود آورده اســت اگر قیمت ها در سال ۲۰۲۴ بالا باشد ممکن است عربستان سیاست های کاهش 

داوطلبانه خود را کنار بگذارد.



6
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کارشناسانهشداردادنددرصورتیکهشاهدگسترشدرگیریهادرسرزمینهایاشغالیباشیم،قیمتنفتدربازارجهانیافزایشچشمگیریخواهدیافت.
بهنقلازبلومبرگ،اگرچهکارشناسانبازارنفتبراینباورندکهتاپیشازگسترشدرگیریهادرسرزمینهایاشغالیبیننیروهایمقاومتورژیمصهیونیستیبازارنفتخیلیتحتتأثیرقرار

نمیگیرد،امادرصورتیکهایندرگیریهاگسترشپیداکند،قطعاًشاهدانعکاستبعاتآنبرقیمتنفتخواهیمبود.
طیروزهایگذشتهنیروهایمقاومتفلسطینیبهطورغافلگیرانهبهرژیمصهیونیستیحملهکردهوهزارانموشکبهسرزمینهایاشغالیشلیککردند.درایندرگیریهابهاذعانرسانههای

صهیونیستهزارتروریستاسرائیلیکشتهشدهوالبتهحملاتیهمباریکهغزهازسویارتشرژیمصهیونیستیانجامشدهاست.
بابمکنالی،رئیسمؤسسهراپیدانانرژیویکیازمقاماتسابقکاخسفید،میگوید:درصورتیشاهداختلالدرعرضهنفتدربازارجهانیخواهیمبودکهایندرگیریهابهایرانکشیدهشود،

کهالبتهاینسناریوبسیاربعیداست.

جهش قیمت نفت در 
صورت استمرار جنگ در 

سرزمین های اشغالی

ایران زمین  

محمد بهرامی      |            رفع تنش آبی با روی کار آمدن دولت سیزدهم و همت جهادی سبزپوشان انقلاب عزم ها را برای سیراب کردن لب های خشک روستاهای سیستان 
و بلوچستان جزم و بزرگ ترین طرح آبرسانی در تاریخ این استان را تحت عنوان »جهاد آبرسانی« آغاز کرد تا نقطه ای امیدبخش برای مردم این دیار باشد.

 طرح آبرسانی نقطه ای امیدبخش برای مردم
 سیستان و بلوچستان

  با همکاری صاحبــان دو پلاک و تخریب 
توسط شــهرداری؛ عملیات بازگشایی گذر 

عمارت ملک به میدان بهمنی آغاز شد 

عملیاتبازگشاییگذرحدفاصلعمارتملک
بهمیدانبهمنیباتملکوتخریبدوپلاکتوسط
ادارهاملاکشهرداریبوشهرآغازشد.مدیراداره
املاکشــهرداریبندربوشهردراینخصوصبا
اشارهبههمکاریصاحباندوپلاکدرمسیرگذرو
تخریباینپلاکهاافزود:ضمنتشکرازصاحبان
ایندوپلاک،امیدواریــمباهمکاریومصالحه
صاحبانســایرپلاکها،اینروندتسریعیافتهو
بهزودیگذرموردنظربازگشاییشود.هنرمندبا
تاکیدبراینکهبازگشاییاینگذر،خواستهعموم
شهروندانبوشهریاست،ادامهداد:بازگشاییاین
گذردسترسیگردشگرانوبازدیدکنندگاناین

عمارتراتسهیلمیکند.

  ۴۶ هــزار میلیارد ریال در منطقه آزاد 
ارس سرمایه گذاری شد

معاوناقتصادیوســرمایهگذاریسازمان
منطقهآزادارسگفت:درنیمهنخســتامسال
۴۶هــزارمیلیاردریالدراینمنطقهســرمایه

گذاریشد.
علــینویدافزود:اینمیزانســرمایهگذاری
تحققیافتهنســبتبهمدتمشابهسالگذشته

سهبرابرافزایشیافتهاست.
ویاظهارکرد:درنیمهنخســتسالجاری
براساسشاخصها،میزانسرمایهگذاریجذب
شدهدرمنطقهآزادارسنیزنسبتبهمدتمشابه
سالگذشتهازرشد۲برابریبرخوردارشدهاست.
معاوناقتصادیوســرمایهگذاریســازمان
منطقهآزادارسگفت:اینمیزانسرمایهگذاریبا
اقداماتموثراینسازماندرراستایبهبودفضای
کســبوکارومعرفیظرفیتهاوپتانسیلهای
منطقهانجامشدهاســت.نوید،باتاکیدبراینکه
سرمایهگذاریجذبشدهدراینمنطقهمبتنی
برطرحهایسرمایهگذاریمصوباست،ادامهداد:
صدورمجوزبینامبرایطرحهایسرمایهگذاری
ومعرفــیفرصتهایجدیدمنطقهبرایفعالان
اقتصادیدرحضورســرمایهگذاراندرارس،در
جذبسرمایهگذاریدراینمنطقهموثراست.

منطقهآزادارسدرشــمالغربکشورمان
ودرمجاورتجمهوریآذربایجانوارمنســتان
قرارگرفتهاستوباوسعت۵۱هزارهکتار۱۳۷

کیلومترباتبریزفاصلهدارد.
درمناطقآزادتجاریتسهیلاتویژهاینسبت
بهسرزمیناصلیبهسرمایهگذاراناعطامیشود
کهبهطورمعمولشاملتخفیفمالیاتی،دراختیار

دادنزمینوغیرهمیشود.
در۲زون)بخــش(صنعتیاینمنطقهبیش
از۱۵۰واحدتولیدیوصنعتیفعالیتمیکنند
وبزرگترینواحدتولیداتگلخانهایکشــوردر

منطقهآزادتجاریوصنعتیارسواقعاست.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/07/18
شماره : 1500

درطولســالهایاخیرنســخههایفراوانیتوسطمسوولانوکارشناسانامربرایحلمشکلاتناشیازخشکسالیدرپهناورتریناستانکشور
یعنیسیســتانوبلوچســتانپیچیدهشدکهبرخیازآنهادرهمانابتدایامرباشکستمواجهشدوبرخینظیرآبرسانیسقاییبامشکلاتفراوان

هنوزهمبهکارخودادامهمیدهدتاحداقلنیازبرخیروستاهادرهرشبانهروزرفعشود.
امامیانتمامیاینطرحهاحدودا۲ًسالیاستکهعزمهاجزمشدهتاکورسویامیددردلمردمسیستانوبلوچستانبویژهدرمنطقهسیستان
کهباخشکســالیهایبیشاز۲دهه،قهرطبیعتوبدعهدیکشــورهمسایهدررهاسازیحقابهرودخانههیرمندکهسالانه۸۲۰میلیونمترمکعب

است،دستوپنجهنرممیکند،روشنشود.
باســپردنســکانادارهکشوربهدولتسیزدهمرســیدگیبهمشکلاتمردموضعفهاوکاستیهایبرجاماندهازدولتهایقبلشتاببیشتری
گرفتبهگونهایکهگامهایدولترئیســیبرایپایاندادنبهمحدودیتهایآبیکارخودرابااجرایطرحبزرگجهادآبرســانی،آغازانتقالآباز
دریایعمان،ساختآبشیرینکنهاوافزایشظرفیتشیرینسازیآبازدریاوحفرچاههایآبژرفآغازکردواینهاتنهاگوشهایازاقداماتدولت

سیزدهمبرایرفعمشکلاتآبیدرسیستاناست.
جهادآبرســانییکیازبزرگترینطرحهایعمرانیسیســتانوبلوچستانبودهویکیازطرحهایمهمیمحسوبمیشودکهبرایکاهشتنش

آبیدراستاندرحالاجراست
برایانجامچنینطرحعظیمیکهدرنوعخودبزرگترینپروژهآبرســانیدرتاریخسیســتانوبلوچســتانبهشمارمیرودسپاهپاسدارانانقلاب
اســلامیهمچونهمیشــهپادرمیدانعملگذاشتتاباهمتجهادگونهسبزپوشــانانقلابطرحجهادآبرسانیباقوتوقدرتانجاموروستاهای

تشنهایندیارسیرابشوند.
اگرچهوضعیتمنابعآبیدرسیستانوبلوچستانکه۱۱.۴درصدمساحتکشوررابهخوداختصاصدادهازسایرنقاطبهمراتببدتراست؛اما
مردمانیکهخشکسالیوکمبودآبامانشانرابریدهورسزمینهایشانراکشیده،اینکبههمتدولتسیزدهموتلاشسبزپوشانسپاهامیدبه
دلشانبازگشته،چراکهطبقگفتهخودشانصدایشانبهگوشمتولیانرسیدهوعزممسوولانامربرایکاهشاینمحدودیتهایآبیجزمشدهاست.
دراینمیانسیســتانوبلوچســتانبالاترینتعدادروستاهایقراردادآبرسانیکشــوررابهخوداختصاصدادچراکهخشکسالیوکمبودآبدر
روستاهایایناستاندرسالهایگذشتهباوجودبارشهایسیلآسا،ضرورتتأمینآبدراینمناطقرابهعنوانیکیازکانونهایمهمجمعیتی

استانرا۲چندانکردهاست.
روایتتنشآبیسیستانوبلوچستانقصهپرغصهایبودکهدردولتسیزدهمبانگاهویژهرئیسجمهوربرایحلاینمعضلتدبیریدیگراندیشیده

وطرحجهادآبرسانیآغازشدواکنوننیزباجدیتدنبالمیشود

  آبرسانی به ۱۷۵۱ روستا با اجرای بزرگ ترین طرح آبرسانی در تاریخ سیستان و بلوچستان
معاونمحرومیتزداییقرارگاهقدسنیرویزمینیســپاهدرجنوبشــرقکشوربیانکرد:طرحعظیمجهادآبرسانیدرسیستانوبلوچستانبه
عنوانیکیازبزرگترینطرحهایاجراییتاریخایناستانتوسطقرارگاهقدسونیرویزمینیسپاهپاسدارانانقلاباسلامیبامشارکتآبفایکشور

ووزارتنیرودردستورکارقرارگرفت.
علیاکبرجعفریافزود:درقالبطرحجهادآبرســانیهدفگذاریبراییکهزارو۷۵۱روســتادرسیستانوبلوچستاندردستورکارقرارگرفت
کهازسالگذشتهاقداماتخوبیپیراموناینموضوعانجاموبراساسهدفگذاریاولیهحدود۳۵۴روستاکارلولهگذاریآنهادرمرحلهانجاماست.
ویبابیاناینکهتجهیزاتبسیارخوبیدرزمینهکارگاهیطرحجهادآبرسانیانجامشد،ادامهداد:ازابتدایاینطرحسپاهپاسدارانانقلاباسلامی
باقدرتوقوتبااستفادهازهمهظرفیتهاپادرمیدانگذاشتتااینکهامروزبیشاز۲۱۵روستاخطوطانتقالوشبکههایتوزیعآنهاانجامشدهاست.
بهگفتهمعاونمحرومیتزداییقرارگاهقدسنیرویزمینیسپاهدرجنوبشرقکشور؛انجامحفر۱۶حلقهولولهگذاریبیشازیکهزارو۲۴۳
کیلومترازجملهاقداماتدرطرحجهادآبرسانیبهشمارمیرودکهدرطولتمامسالهاییکهدرسیستانوبلوچستانآبرسانیشدهچنیناقدامی

آنهمدربازهزمانییکسالهبیسابقهبودهاست.
ویتصریحکرد:هماکنونبیشاز۳۴جبههکاریبهصورتویژهبررویطرحجهادآبرسانیفعالوانتظارماایناستدرسالآیندهنیزبههمین

تعدادآبرسانیروستاهاانجامشود.

  کمبود اعتبارات مالی مانعی در اجرای طرح جهاد آبرسانی
جعفریگفت:اجرایطرحجهادآبرسانیدچارنوسانهاییشدالبتهآنچهبرعهدهسپاهپاسدارانانقلاباسلامیوقرارگاهمحرومیتزداییبودبا

قوتوقدرتانجامشد؛امادرزمینهاعتباراتوتأمینریالیبودجهبامشکلی
مواجهشــدیمکهمنجربهکندیپیشــرفتکارشدهماآمادگیکاملداریمتا
باپرداختبهموقعاعتباراتباهمتوکارجهادیبتوانیمکارراتاپایانسال

بهاتمامبرسانیم.
ویخاطرنشــانکرد:طرحجهادآبرســانیدر۱۲مجتمعدرمنطقهدشت
سیستان،منطقهبلوچستان،شهرهایپیشینوچابهار،سدکهیر،آبخوان،پلان،

پیرسهرابوسایرنقاطمختلفبرنامهریزیشدهاست.
معاونمحرومیتزداییقرارگاهقدسنیرویزمینیســپاهدرجنوبشرق
کشوراظهارکرد:یکیازمزیتهایخوبطرحجهادآبرسانیاستفادهازظرفیت
گروههایجهادیاســتکهکاررابهصورتدقیق،منظم،ســریع،باحجمبالا
وهزینهکمانجاممیدهنددرکنارآنظرفیتنیرویزمینیســپاه،گروههای
مهندسی،استفادهازماشینآلاتمحرومیتزدایی،ردههاونیروهایتخصصی

همکمکشایانیکردهکهتوانستیمکارراسریعترواثربخشترانجامدهیم.
طرحجهادآبرســانیدر۱۲مجتمعدرمنطقهدشــتسیســتان،منطقه
بلوچســتان،شهرهایپیشینوچابهار،سدکهیر،آبخوان،پلان،پیرسهرابو

سایرنقاطمختلفبرنامهریزیشدهاست
ویافزود:امیداستبتوانیمدراسرعوقتمخازنآبکهلازمهآبدارشدن
اینخطوطاستراانجاموبهنتیجهبرسانیمچراکهبابهرهبرداریازاینطرح
حدود۵۵۰هزارنفرازآبســالمبرخوردارمیشــوند،افزونبرآنبیشاز۶۰

درصدتنشآبیسیستانوبلوچستانومشکلاتآبیآنرفعخواهدشد.
جعفریادامهداد:یکیازاقداماتخوبیکهمجموعهسپاهپاسدارانانقلاب
اسلامی،نیرویزمینیوقرارگاهقدسمنطقهنزسابههمت،مدیریتوبرنامهریزی
قرارگاهمحرومیتزداییقرارگاهقدسدردستورکارقراردادهموارهکمکرسانی
بهمردمتحتعنوانمردمیاریومساعدتهاییازایندستاستدراینزمینه
دربازهزمانیسهماههطرحهایویژهایدردستورکارقرارگرفتکهخدماتبه

مردمدرمناطقمحرومبویژهروستاهاسریعترانجامشود.
ویگفت:حدود۶۰میلیاردتوماندراینزمینهبرنامهریزیشــدوســپاه
پاســداراناعتبارســازیوبودجهگذاریراانجامدادکهدر۱۶سرفصلبوده
بخشــیازآنحمایتییعنیشــاملتوزیعآرد،ســبدمعیشتی،کمکهزینه
تحصیلیودرمانیاست،بخشدیگرکمکرسانیومساعدتبوده؛مانندایجاد
مشاغلکوچکوزودبازده،لایروبیوبازسازیچاههاوقنواتوبخشدیگرنیز
موضوعاتحمایتیوکمکرسانیبهمحرومانراشاملمیشودکهدربرگیرنده
مرمتوساختخانهمحروم،تکمیلمساجدوحوزههایعلمیه،ساختسرویس
بهداشــتی،ساختهوتکوگازکشیمناطقمحرومهستکههمهدردستور

کاربودهوانجامشدهاست.
محرومیتزداییقرارگاهقدسنیرویزمینیســپاهدرجنوبشــرقکشور
تصریحکرد:بهغیرازبرنامههــایمحرومیتزداییبرنامههایحمایتیهمدر
سیستانوبلوچستانانجامشدهکهدرآنسهنکتهحائزاهمیتدارداولاینکه
اینطرحدرروســتاهاوحاشیهشــهرهاکهبیشتریننقاطآسیبرادارداجرا
میشود،دیگراینکهاینطرحبامشارکتپایگاههایبسیج،گروههایجهادی،
نواحیمقاومتوقرارگاههایفرعیبااســتفادهازتمامظرفیتموجوددرسپاه
پاسدارانانجامشدهوپسازآنهمبااستفادهازظرفیتسرانطوایف،بزرگان

روحانیونوعلمابودهاست.
ویگفت:بااقداماتیکهدرزمینهخدمترســانیانجاممیشودسعیمابر
آناســتکهبتوانیمازظرفیتهایموجوددرسیستانوبلوچستانبیشترین

بهرهوریراداشتهباشیم.
جعفــریافزود:بااجرایطرحهایمحرومیتزداییوحمایتیبیشازســه
میلیوننفرازخدماتمختلفبهرهمندشــدهکهدربرگیرنده۸۸هزارو۳۴۴

عنوانبرنامهدر۱۲سرفصلاست.
درادامهطرحهایجهادآبرسانیدرسیستانوبلوچستانروزگذشتهباهدف
بررسیوضعیتپروژههایآبرسانیبهروستاهایجنوبسیستانوبلوچستان
»میثمجعفرزاده،رئیسمرکزجهادآبرسانیوزارتنیرو«ازپروژههایدرحال

اجرادراینمنطقهبازدیدکرد.
سیســتانوبلوچســتانبهلحاظحجمعملیاتاجرایی،شاخصآبرسانیو
تعدادروستاهایمدنظربااختلافبالایینسبتبهسایرنقاطکشوردراولویت

اجراقراردارد
جعفرزادهدربازدیدازطرحهایآبرسانیمجتمع۲۱۳روستاییزیرمجموعه
سدپیشین،پروژهخطانتقاللاتیدان،آبشیرینکنکنارکوپروژهخطانتقال
آببهشــهرچابهاروروستاهایاینمسیر،بیانکرد:سیستانوبلوچستانبه
لحاظحجمعملیاتاجرایی،شاخصآبرسانیوتعدادروستاهایمدنظربااختلاف

بالایینسبتبهسایرنقاطکشوردراولویتاجراقراردارد.
ویهمچنیندربازدیدازاحداثمخزنذخیرهآبشربسهراهینگوردر
شهرستاندشتیاریاظهارکرد:اینمخزنبهحجمپنجهزارمترمکعب،وبهمنظور
پایداریوذخیرهآببرایبیشاز۲۵روستاوشهرنگوردردستساختاست.
مشاوروزیرنیروپیشــرفتفیزیکیاینپروژهکهیکماهازشروععملیات
اجرایــیآنمیگذردرا۲۰درصداســتعنوانکــردوگفت:درحالحاضر،
چهاربابمخزنذخیرهآببهحجمکلی۲۰هزارمترمکعب،برایروستاهای

زیرمجموعهسدپیشیندردستساختاست.
مدیرعاملشرکتآبوفاضلابسیستانوبلوچستاننیزازشروععملیات
اجرایشــبکهآبرسانیبههفتروســتایمجموعه»روهگامها«درشهرستان
دشتیاریتاپایانماهجاریخبردادوگفت:آبآشامیدنیاینروستاهابهصورت
ســقاییازطریقتانکرسیارتأمینمیشود،ازاینرو،آبرسانیپایداربهساکنان
مجموعهروهگامهایکیازمهمتریناقداماتدرراستایمحرومیتزداییوایجاد

زیرساختهایآبرسانیاست.

امید است بتوانیم در 
اسرع وقت مخازن آب 

که لازمه آبدار شدن این 
خطوط است را انجام و به 
نتیجه برسانیم چرا که با 
بهره برداری از این طرح 

حدود ۵۵۰ هزار نفر از آب 
سالم برخوردار می شوند، 

افزون بر آن بیش از ۶۰ 
درصد تنش آبی سیستان 

و بلوچستان و مشکلات 
آبی آن رفع خواهد شد.

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران
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لیونل مسی پس از اینکه 5 بازی از 6 بازی گذشته اینتر میامی را به دلیل آسیب دیدگی همسترینگ از دست داد، شنبه به میادین بازگشت و 35 دقیقه مقابل اف سی سینسیناتی به میدان 
رفت اما بازگشت فوق ستاره نیز نتوانست مانع حذف میامی از رقابت ها شود و صورتی پوشان پس از باخت 1-0 از صعود به پلی آف MLS باز ماندند.مسی در این بازی رنگ و بوی مهاجم قبل 
از مصدومیت را نداشــت و فقط دو ضربه آزاد برای تیمش زد که هیچ کدام راهی به دروازه نداشــت. آرژانتینی از بند مصدومیت رها شــده اما روند تأثیرگذاری اش در مهم ترین بازی این تیم 

قطع شد. جراردو تاتا مارتینو، سرمربی تیم گفت: »او مدت زیادی از میادین به دور بوده و برای همین دقایق زیادی به او بازی ندادم.«
اســطوره 36 ســاله آرژانتینی در شــش بازی گذشته فقط 37 دقیقه مقابل سینسیناتی برای میامی به میدان رفت و یاران او در 5 بازی قبل بدون حضور این ستاره فقط یک بار موفق به 
پیروزی مقابل حریفان شدند. لئو بعد از این ناکامی راهی آرژانتین  شد تا تیمش را در رقابت های مقدماتی جام جهانی همراهی کند. قهرمان جام جهانی در روز پنجشنبه و قبل از سفر به 

پرو، یک بازی خانگی مقابل پاراگوئه خواهد داشت.

نقشه راه بازگشت به 
بارسلونا

  تاریخ دربی را زودتر اعلام کنید
یکی از ابهامات عجیــب درفوتبال ایران اعلام 
نشــدن تاریخ دقیق برگزاری دربی است. سازمان 
لیــگ بعد از اینکه اعلام کرد دو تیم اســتقلال و 
پرسپولیس در هفته پنجم مقابل هم قرار نخواهند 
گرفت، تاکنون تاریخ برگزاری این بازی را به طور 
شفاف اعلام نکرده است. این تأخیر نگرانی عمیق 
بازیکنان، مربیان و مســئولان باشگاه استقلال را 

به دنبال داشته است.
حتــی مدیران اســتقلال در روزهــای اخیر 
رایزنی هایی با فدراسیون فوتبال انجام دادند تا شاید 
تاریخ دربی رسماً اعلام شود اما هربار به استقلالی ها 
اعلام شده بزودی تاریخ دربی اعلام می شود. چیزی 
که استقلالی ها را خیلی نگران کرده این است که 
چرا پرسپولیس اهمیتی به زمان برگزاری این بازی 
نمی دهد و درقبال لغو دربی درهفته پنجم سکوت 
کرده است. برخی از استقلالی ها معتقدند که چون 
پرسپولیس درگیر لیگ قهرمانان آسیا است، ترجیح 
می دهد تاریخ برگزاری دربی هفته ها عقب بیفتد تا 
بعد از اینکه از مرحله گروهی لیگ قهرمانان فارغ شد 

با خیال راحت مقابل استقلال قرار بگیرد.
 حتی احتمال داده می شود رایزنی هایی در این 
خصوص از سوی پرسپولیس با فدراسیون فوتبال 
شده باشد که دراین شرایط استقلال لطمه خواهد 
خورد و به همین دلیل هم هست که آبی ها مجدانه 
پیگیر روشن شــدن زمان دقیق دربی هستند تا 
بدانند قرار است چه زمان مقابل رقیب سنتی خود 

قرار بگیرند.

  انتقاد بیانی از هیأت مدیره استقلال ،چرا 
کاری نمی کنید؟!

شاهرخ بیانی، پیشکسوت استقلال از عملکرد 
هیأت مدیره راضی نیست. او می گوید: »نبض تیم 
دست هیأت مدیره است و باید از لحاظ مالی خیلی 
قوی تر کار کند. با توجه به صحبت هایی که با نکونام 
و خطیر داشتیم، مشکل استقلال فقط پول است. 
وابسته به جایی هم نیستیم که بگوییم فلان کارخانه 
یا شرکت پول تزریق می کند. بنابراین اعضای هیأت 
مدیره باید برای جذب اسپانسر و تأمین منابع مالی 
قوی تر کار کنند. صحبت هایی هست که هیأت مدیره 
باید تقویت بشود. نمی گویم افراد تعویض شوند اما 
باید یک نفر اضافه شود تا بتواند مشکل مالی باشگاه 
را حل کند. وقتی یک عضو هیأت مدیره نتواند کمک 

کند، بودنش با نبودن فرقی ندارد.«
 پیشکسوت استقلال در خصوص اینکه تغییرات 
اخیر هیأت مدیره برای بهتر شدن اوضاع مالی باشگاه 
بوده، گفت: »تا الان که کاری نکرده اند. تغییرات یک 
مجموعه همیشه مثبت نیست. الان مشکل باشگاه 
بی پولی اســت و باید حل شود. بازیکنان از فصل 
قبل  طلب دارند که پرداخت نشده، قراردادها را کم 
کرده اند و بازهم سقف بودجه پرُ است. تا نیم فصل 

هیچ کاری نمی توانیم انجام بدهیم.« 

  نقش مهم هاشمی نسب
  بازی اســتقلال و مس رفسنجان بعدازظهر 
یکشنبه بدون حاشــیه ای پایان یافت و استقلال 
توانست سه امتیاز شیرین را از خانه حریف بیرون 
آورد و موقتاً صدرنشــین شود. نکته مهمی که در 
این بازی به چشــم آمد این بود که ساکت الهامی 
سرمربی مس رفسنجان که ید طولایی در اعتراض 
به داور و تنش کنار زمین دارد روز آرامی را پشت سر 
گذاشت. به نظر می رسد این آرامش الهامی بی ربط 
به آرامش نیمکت استقلال نبود. استقلالی ها در این 
بازی کمتر کنار زمین دیده شدند و اعتراض چندانی 
به گروه داوری نداشتند از این رو نیمکت مس هم 
متقابلاً تنشی ایجاد نکرد. خیلی ها بر این باور هستند 
مهدی هاشمی نسب در این آرامش نیمکت استقلال 
نقش بسزایی داشته است. سال ها بود که کارشناسان 
فوتبال بر این باور بودند استقلال همانند پرسپولیس 

نیاز به یک کریم باقری دارد.

میزبان جام جهانی 2034 
ژوئن سال آینده )بهار 
1403( در کنگره فیفا 

انتخاب می شود و ممکن 
است فقط کشورهای 
عضو یوفا از پیشنهاد 

استرالیا حمایت کنند. 
البته بعید نیست که تا آن 
زمان عربستان به عنوان 

 تنها نامزد و بدون
 رقابت به میزبانی برسد.

عربستان  و رویای جام جهانی 2034

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    جام جهانی فوتبال برای سومین بار به آسیا می آید. دیلی میل خبر داد که برگزاری جام جهانی 2034 در عربستان قطعی است، 
هرچند میزبان نهایی بهار سال آینده انتخاب می شود. اولین بار کره جنوبی و ژاپن به عنوان دو کشور آسیایی در سال 2002 موفق شدند میزبانی 

مشترک این مسابقات را به دست آورند.

زندگی برای سامان، ناگهان شیرین شد
زندگی برای سامان قدوس ناگهان شیرین شد و او هم در تیم 
ملی و هم برنتفورد جایگاه از دست رفته خود را پس گرفت. قدوس 
بعد از پایــان فصل 2023-2022 لیگ برتــر انگلیس از برنتفورد 
خداحافظی کرد و در لیست خروج توماس فرانک -سرمربی دانمارکی 
- این تیم قرار گرفت. قدوس بلافاصله بعد از بازی مقابل منچسترسیتی 
و دقایق کوتاهی که به میدان رفت، در مراسمی خاص با پیراهن برنتفورد 

وداع کرد تا چالش جدیدی را در دوران حرفه ای خود آغاز کند.
در فصل نقل و انتقالات تابستانی اخبار متفاوتی درباره آینده قدوس 
منتشر شد. برخی می گفتند او به لیگ های آسیایی می آید و خیلی دیگر 
سرنوســت او را با باشــگاه مالمو سوئد- تیم زادگاهش - گره می زدند. 
برخی شایعات هم با این مضمون منتشر شد که او مورد توجه استقلال 
و تراکتور قرار گرفته و شــاید به لیگ ایران بیاید و برای نخســتین بار 
در این سطح به میدان برود. تمام این شایعات در حالی مطرح شد که 
قدوس مشــغول بررسی پیشنهادهایش بود و البته در این بین مراسم 

ازدواج خود را هم برگزار کرد.

سامان بعد از جام جهانی 2022 برای چند اردو دعوت امیر قلعه نویی 
را نپذیرفت و تأکید کــرد که می خواهد تمرکز خود را روی بازی های 
باشگاهی معطوف کند؛ موضوعی که می رفت تا به خداحافظی همیشگی 
او از تیم ملی منجر شود اما اصرار کادرفنی و بخصوص قلعه نویی که اعتقاد 
ویژه ای به توانایی های قدوس داشت، باعث شد تا این اتفاق عجیب رخ 
ندهد.در اواخر فصل نقل و انتقالات تابستانی، به یکباره خبر جالبی در 
انگلیس منتشر شد؛ بازگشت قدوس به برنتفورد. این بهترین خبر برای 
بازیکنی بود که می گفتند دیگر توانایی بازی در بالاترین سطح فوتبال 
باشگاهی در انگلیس را ندارد. سامان کمی از دستمزد خود کم کرد تا در 
لیگ برتر بماند و برای چهارمین فصل متوالی پیراهن برنتفورد را بپوشد. 
بعد از امضای قرارداد جدید با زنبورها - لقب برنتفورد - سامان به دعوت 
قلعه نویی هم جواب مثبت داد تا همزمان دو اتفاق مثبت را تجربه کند.

قدوس بر خلاف زمان مربیگری کی روش، با حضور قلعه نویی جای 
ثابتی در ترکیب ایران مقابل بلغارستان و آنگولا به دست آورد و نشان 
داد این همه سال بیهوده روی نیمکت نشسته است. او در بازگشت به 

اردوی برنتفورد هم فعلًا چهار بازی متوالی برای تیمش انجام داده که 
در کارنامه سامان بی سابقه بوده است.

سامان هفته ششم مقابل اورتون 17 دقیقه بازی کرد، هفته هفتم برابر 
آرسنال از دقیقه 63 وارد زمین شد، هفته هشتم مقابل ناتیگهام فارست 
21 دقیقــه در زمین بود و در آخرین بازی برنتفورد در اولدترافورد هم 
از دقیقــه 83 بــه میدان رفت. او در چهار هفته روی هم 72 دقیقه در 
زمین بوده. آمار قدوس در فصل قبل و البته 9 هفته فصل جدید را که 
مقایســه کنیم، به نتایج جالبی می رسیم.قدوس فصل قبل 15 بار در 
ترکیــب برنتفورد قرار گرفت و روی هم 125 دقیقه در زمین بود. این 
فصل اما تنها در چهار دیدار، او آمار 72 دقیقه بازی را ثبت کرده. این 
یعنی اعتقاد توماس فرانک به سامان افزایش یافته و به قدوس دیگر به 
عنوان بازیکنی همیشه نیمکت نشین نگاه نمی شود؛ اتفاقی که در تیم 
ملی هم برای این هافبک 30 ساله رخ داده و او از فرش به عرش رسیده 
است. در طول دو ماه ناگهان زندگی برای قدوس شیرین شد و احتمالاً 

روزهای موفق دیگری هم برای او رقم خواهد خورد.

  پروسه مضری که دائماً تکرار می شود
آثار تعطیلی 40 روزه لیگ برتر فوتبال که به سبب برگزاری دو هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا و همچنین رقابت های فوتبال بازی های آسیایی  هانگژو اعمال شده بود، بر شکل و فرم کار تیم های حاضر در این لیگ و کیفیت بازی های هفته هفتم این مسابقات که از 
پنجشنبه 13 تا یکشنبه 16 مهر برگزار شد، کاملًا محسوس و نمایان بود.برخی نتایج غیرمنتظره و نمایش نازل اکثر بازیکنان تیم ها حکایت از این داشت که با وجود از سر گرفته شدن تمرینات تیم ها و انجام تعداد قابل توجهی مسابقه تدارکاتی، هیچ یک از آنها به فرمی 
بازنگشته اند که قبل از تعطیلی بازی ها داشتند. مربیان تیم ها از اینکه مجبورند به سبب تعطیلی ها و توقف های مکرر مسابقات در طول فصل چند بار پروسه بدنسازی شاگردان خود را اجرایی کنند، به دفعات گلایه کرده اند اما گوش شنوایی وجود نداشته است. به لحاظ 

تاکتیکی هم تیم ها و مربیان شان به قدری دچار بیم و تردید درخصوص نحوه کار خود شده اند و آنچه را که صلاح و مصلحت است گم کرده اند که بیشتر به دفاع و ضدحمله روی می آورند تا اگر برنده نمی شوند، لااقل گل هم نخورند و بازنده میدان نباشند.
البته تراکتور به روند احیای خود پس از شروع بدش در لیگ بیست و سوم استمرار بخشیده و پرسپولیس و سپاهان هم روحیات تهاجمی خود را حفظ کرده اند اما اکثریت با تیم هایی است که محافظه کارانه بازی می کنند و منتظر حوادث مساعد می مانند تا از آنها در راه 
کسب نتایج مورد نظرشان بهره گیرند. بدتر آنکه تعطیلی 40 روزه ای که از اوایل شهریور تا اواسط مهر اعمال شد، آخرین مرتبه توقف لیگ نیست و چون تیم ملی در راه شرکت در تورنمنت اردن قرار دارد، مسابقات دوباره تا 25 مهر تعطیل شده و از این تاریخ هفته ششم 

رقابت ها که پیش تر به کلی لغو شده بود، آغاز می شود و تا روز 29 مهر تمامی دیدارهای این هفته برگزار خواهد شد. تأکید تیم ها بر این نکته که با هر دفعه تعطیل شدن لیگ هفته ها طول خواهد کشید تا آنها به همان آمادگی گروهی و هماهنگی تاکتیکی قبلی برسند.
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 در ســال 2022 نوبــت قطــر بود که میزبان معتبرترین تورنمنت فوتبال جهان باشــد. حالا قرار اســت به فاصله تنها 12 
 ســال جام جهانی دوباره به آســیا برگردد و عربستان دومین کشور خاورمیانه خواهد بود که به این افتخار دست پیدا می کند.

  
  پاس گل فیفا

و  یونــان  همــراه  مشــترکی  پیشــنهاد  آنهــا  شــود.   2030 جهانــی  جــام  میزبــان  بــود  امیــدوار  عربســتان 
 مصــر ارائــه داده بودنــد، ولــی بــا کناره گیــری مصر ایــن توافق به هم خــورد تا این پیشــنهاد بهار امســال لغو شــود.

فیفــا میزبانــی جــام جهانی را به طور چرخشــی بــه قاره ها واگــذار می کند. بــه گزارش گاردیــن، اعطــای میزبانی جام 
جهانــی به شــش کشــور اســپانیا، پرتغال، مراکــش، اروگوئــه، پاراگوئــه و آرژانتین ســه قــاره را درگیر این مســابقات 
می کنــد و فیفــا بــا ایــن ترفند به آســیا و در واقع عربســتان فرصــت داد بــرای میزبانی جــام جهانی 2034 پیشــقدم 
 شــود. بلافاصلــه بعــد از اعلام میزبانــان جام جهانــی 2030 بود که عربســتان بــرای دوره بعــدی اعــلام آمادگی کرد.

یاسر المسحل، رئیس فدراسیون فوتبال عربستان گفت: »باور داریم که حالا زمان مناسبی برای میزبانی جام جهانی است. انگیزه 

 ما برای این پیشنهاد نشان دادن عشق ما به فوتبال و توسعه این ورزش در هر گوشه جهان است.«
اســترالیا تنهــا کشــوری اســت که خواهــان میزبانــی این مســابقات شــده ولی بــا حمایت 
 کنفدراســیون فوتبال آســیا از پیشــنهاد عربســتان آنهــا هیچ بختی بــرای موفقیــت ندارند.

  
 رأی موافق فدراسیون ایران و کافا

شیخ سلمان، رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا و پرنفوذترین چهره فوتبال قاره گفت: »تمام خانواده 
فوتبال آســیا به طور متحد از پیشــنهاد عربستان حمایت می کنند و متعهد هستیم که با همکاری 
نزدیک با خانواده فوتبال جهان موفقیت آنها را تضمین کنیم.« بعد از صحبت های شــیخ ســلمان، 
دیروز شش عضو کافا شامل ایران، ازبکستان، قرقیزستان، تاجیکستان، افغانستان و ترکمنستان هم 

از میزبانی عربستان حمایت کردند. 
نمایــش  »در  اســت:  آمــده  مرکــزی  آســیای  فوتبــال  فدراســیون  بیانیــه  در 
همبســتگی و حمایــت، فدراســیون های فوتبــال آســیای مرکــزی گــرد هــم آمده انــد تــا 
 از پیشــنهاد عربســتان بــرای میزبانــی جــام جهانــی فوتبــال 2034 حمایــت کننــد.«

به گزارش دیلی میل، استرالیا بعد از میزبانی موفق جام جهانی زنان 2023 امید زیادی برای میزبانی این مسابقات 
 در رده مردان داشت، ولی بیشتر آرای 47 فدراسیون آسیایی و 54 فدراسیون آفریقایی به نفع عربستان است.

در ادامــه گــزارش این روزنامه انگلیســی آمــده که رابطه خــوب جانی اینفانتینــو، رئیس فیفا 
و محمــد بن ســلمان، ولیعهــد عربســتان هم در کســب ایــن میزبانــی نقش پررنگی داشــته. 
انتخــاب میزبــان جــام جهانــی طبق روال بــا رأی گیــری اعضا و به طــور کامــلًا دموکراتیک 
 اســت ولــی چینــش نامزدها طوری اســت که اســترالیا تقریبــاً بختی بــرای پیــروزی ندارد.

میزبــان جــام جهانی 2034 ژوئن ســال آینده )بهــار 1403( در کنگره فیفا انتخاب می شــود و 
ممکن اســت فقط کشــورهای عضو یوفا از پیشــنهاد اســترالیا حمایت کنند. البته بعید نیســت 
 که تا آن زمان اســترالیا از این پیشــنهاد صرف نظر کند و عربســتان به عنوان تنها نامزد و بدون

 رقابت به میزبانی برسد.

 حمایت ستارگان فوتبال
عربســتان بعد از جذب پر ســر و صدای رونالدو، تابستان امسال تعداد زیادی از ستارگان فوتبال 
جهان را در لیگ کشورش استخدام کرد. اخبار مسابقات لیگ عربستان برای اولین بار در رسانه های 
مطــرح جهان بازتاب دارد و شــبکه های تلویزیونی تعدادی از کشــورهای اروپایی حق پخش این 
 مسابقات را خریده اند. این سیاست تبلیغاتی مؤثر بوده و لیگ عربستان به یک برند جدید تبدیل شده.

البته حضور در زمین فوتبال تنها مأموریت این بازیکنان نیست و آنها از پیشنهاد میزبانی عربستان 
هم حمایت کردند. 

ریاض محرز، مهاجم ســابق منچسترسیتی و بازیکن فعلی الاهلی در حساب شخصی اش نوشته: 
»عربستان مکان مناسبی است، برای حالا و آینده. از دیدن پیشنهاد میزبانی عربستان خوشحالم. 

فوتبــال  بــرای  آنهــا  عشــق  و  شــور  می شــنوم.  و  می بینــم  را  تماشــاگران  مــن 
ببینــد.« را  آنهــا  نــد  بتوا هــم  جهــان  کــه  میــدوارم  ا می کنــم.  احســاس   را 

کریم بنزما، برنده توپ طلا و ســتاره الاتحاد نوشــته: »این خبر فوق العاده ای اســت. آینده روشن 
اســت. به دوســتانم و هواداران عربســتان برای این تورنمنت بزرگ تبریک می گویم. می دانم که 
چقدر عاشــق فوتبال هســتید و چه معنایی برای شــما دارد. جام جهانی 2034 در عربستان باور 
نکردنی خواهد بود.« روبرتو مانچینی، ســرمربی عربســتان گفت: »لحظه پرافتخاری برای مسحل، 
رئیس فدراســیون فوتبال عربستان اســت. به خاطر دارم که هنگام میزبانی جام جهانی 1990 در 
کشورمان رؤیاها به حقیقت پیوست. افتخار می کنم که در این ماجراجویی فوتبالی همراه عربستان 
هستم.« استیون جرارد، سرمربی الاتفاق هم نوشت: »باور نکردنی است که به این فکر کنیم حرکت 
 یازده ســاله به ســمت میزبانی جهانی از حالا برای تعدادی بازیکن جوان شــروع شــدهکار سخت

 از حالا آغاز می شود.«
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از آنجایی که عربستان به دنبال حمل و نقل 
بدون تولید آلاینده اســت، قصد دارد نخستین 

قطار هیدروژنی را در خاورمیانه آزمایش کند.
 بــه نقل از رویترز، شــاهزاده عبدالعزیز بن 
سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی اعلام کرد 
که این کشور آزمایش اولین قطار هیدروژنی را 

در خاورمیانه آغاز خواهد کرد.
این مقام دولتی در جریان اجلاس هفته آب 
و هوای MENA ســازمان ملل در ریاض گفت: 
این ]قطار[ برای هفتــه آینده آزمایش خواهد 
شــد و امیدوارم طی چند مــاه آینده ما اولین 

قطار هیدروژنی را در خاورمیانه داشته باشیم.
یک قطار هیدروژنی نوع خاصی از قطار است 
که الکتریســیته تولید می کند و با اســتفاده از 
پیل های سوختی هیدروژنی، سیستم رانش خود 
را نیرو می دهد. این قطارها در زمان اســتفاده، 
آلایندگی برابر با صفر دارند که آنها را نسبت به 
قطارهای معمولی دیزلی از نظر زیست محیطی 

به گزینه ای سازگارتر تبدیل می کند.
همه چیز با یک واکنش شروع می شود. یک 
برهمکنش شیمیایی بین هیدروژن و اکسیژن 
موجب تولید انرژی در ســلول های ســوختی 
هیدروژن می شــود. گاز هیــدروژن در مخازن 
پرفشــار داخل قطارهای هیدروژنی نگهداری 

می شود.
در پیل ســوختی، هیدروژن ذخیره شده با 
اکسیژن موجود در هوا ترکیب می شود تا انرژی 
تولید کند و بخار آب تنها محصول جانبی این 
واکنش است. در نهایت، موتورهای الکتریکی که 
چرخ های قطار را به حرکت در می آورند توسط 

این الکتریسیته به حرکت در می آیند.
یک قطــار هیدروژنی به لطــف موتورهای 
الکتریکی خــود که نیروی محرکــه را فراهم 
می کنند، حرکت می کند. قطارهای هیدروژنی 
می توانند به سرعت و سطوح عملکردی مشابه 

قطارهای دیزلی یا الکتریکی دست یابند.
حجم مخازن هیدروژن یک قطار هیدروژنی 
تعیین می کنــد که چقدر مســیر را می تواند 
طــی کند. از آنجایی کــه قطارهای هیدروژنی 
می توانند مشابه قطارهای دیزلی سوخت گیری 
شوند، برای حمل و نقل در مسافت های طولانی 

مناسب هستند.
مزیت اصلی قطارهای هیدروژنی این است که 
آنها فقط بخار آب را از اگزوز خود خارج می کنند 
که هیچ اثر نامطلوبی برای محیط زیست ندارد. 
بنابراین آنها یک انتخاب سالم و سازگار با محیط 

زیست برای حمل و نقل ریلی هستند.
در مناطقی که تلاش می شود انتشار گازهای 
گلخانه ای کاهش و گزینه های حمل  و نقل پاک تر 
ترویج یابد، قطارهای هیدروژنی بیشتر و بیشتر 
رایج خواهند شد. آنها به ویژه در مکان هایی که 
نصــب کابل های برق یا ریل هــای اضافی برای 
برق رسانی به ریل قطار، عملی یا مقرون به صرفه 

نیست، مفید هستند.
با این حال، برای حمایت از پذیرش گسترده 
قطارهــای هیدروژنی، زیرســاخت های تولید، 
ذخیره و انتقال هیدروژن باید بیشــتر توسعه 
یابد. برنامه های عربستان سعودی برای آزمایش 
اولین قطار هیدروژنی خاورمیانه در هفته آینده 

گام بزرگی در این راستاست.
یک قطار موســوم بعه Coradia iLint اولین 
قطار مســافربری در جهان بــود که منحصراً با 
انرژی هیدروژن حرکت می کرد. شرکت فرانسوی 
چندملیتــی حمل و نقل ریلی »آلســتوم« آن 
را ســاخته و راه اندازی کــرده و تا به امروز نیز 

فعال است.

گروهــی از محققــان یکی از شــرکت های 
دانش بنیان موفق به طراحی و ساخت شارژرهای 

دو نوع خودروی وارداتی هیبریدی شدند.
حسین ادیبی، مدیر عامل این شرکت  دانش 
بنیان در گفت وگو با ایســنا، تولید ماژول های 
برقی را از جمله زمینه های تحقیقاتی این شرکت 
نــام برد و اظهار کرد: در ایران دو نوع خودروی 
وارداتــی داریم که می توانند از این شــارژرها 
استفاده کنند و هدف گذاری ما نیز برای تولید 

این نوع شارژرها، صادرات است.
وی ادامــه داد: یکــی از انــواع خودروهای 
وارداتی که می توانند از این شــارژرها استفاده 
 PHEV کنند، خودروی میتسوبیشی اوتلندر مدل
است. این خودرو دارای دو باک و هیبریدی است 
که هم مصرف بنزینی دارند و هم باتری دارند. 
مصرف سوخت در این خودرو در ۱۰۰ کیلومتر 
به ۲ لیتر می رســد، به این معنا که در هر ۱۰۰ 

کیلومتر ۲ لیتر مصرف بنزین دارد.

عربستان اولین قطار 
هیدروژنی را در خاورمیانه 

آزمایش می کند

دلار  52.750

یورو 56.250

پوند  64.950

درهم  14.750

لیر  1.980

سکه  تمام  31.280.000

سکه نیم  16.300.000

سکه ربع  11.150.000

سکه یک گرمی  6.720.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلا، خوش درخشید!

عاطفه دهقانی     | آرین موتور برای واردات 
اکلیپس کراس و محصولات دیگر میتسوبیشی 
برنامه دارد و در همین راستا به تازگی این کراس اوور را به 

گمرک تهران آورده است.
پس از اعلام خبر آزادسازی واردات خودرو در سال ۱4۰۱ 
زمزمه هایی شنیده شد مبنی بر این که آرین موتور برای عرضه 
مدل های روز اکلیپس کراس، اوتلندر و ASX از میتسوبیشی 
در بازار ایران برنامه دارد. این شرکت پیش تر هم مدل های 
قدیمی تر میتسوبیشی اوتلندر، ASX، میراژ و لنسر را به کشور 
آورده بود و حتی قبل از دور جدید واردات خودرو که سال 
گذشته کلید خورد، مونتاژ اکلیپس کراس را در دستور کار 

قرار داده بود که نهایتاً با وضع تحریم های جدید از ســوی 
آمریکا به بن بست خورد. حالا بنا بر جدیدترین اخبار خودرو، 
کراس اوور کامپکت میتسوبیشی اکلیپس کراس در گمرک 

تهران رویت شده است.
با ورود میتسوبیشــی Eclipse Cross به گمرک تهران 
می توان انتظار داشت که این خودرو در آینده نه چندان دور 
به بازار راه پیدا کند. محصول میتسوبیشی در نسل اول خود 
به ســر می برد و نسخه فیس لیفت آن اواخر سال ۲۰۲۰ با 
طراحی متفاوت در نمای جلو و عقب به نمایش گذاشــته 
شد و حتی طی مطلب معرفی میتسوبیشی اکلیپس کراس 
وارداتــی آرین موتور در گجت نیوز به جزئیات مدل ۲۰۲۳ 

فیس لیفت این خودرو پرداخته بودیم.
انتظار می رود اکلیپس کراس با یک پیشرانه ۱.5 لیتری 
4 سیلندر توربوشارژ روانه بازار شود. این موتور توانایی تولید 
قدرت ۱48 اســب بخار و گشتاور ۲5۰ نیوتن متر را دارد و 
نیرو محرکه به دســت آمده از آن به وســیله یک گیربکس 
متغیر پیوســته یا CVT به محور جلو منتقل می شــود. این 
شاسی بلند در هر دو نسخه تک دیفرانسیل یا به طور دقیق تر، 
دیفرانســیل جلو )FWD( و دو دیفرانسیل )AWD( به عرضه 
 رســیده اســت. در آخر، باید منتظر ماند و دید که پروسه

واردات این شاسی بلند ژاپنی به داخل کشور با چه سرعتی 
پیش می رود.

به دلیل بروز برخی رویدادهــای مهم در خاورمیانه، 
دارایی های امن مانند دلار و طلا مورد توجه قرار گرفتند 

و از این رو طلا امروز افزایش یافت.
به نقل از »اف ایکس اســتریت«، طلا در معاملات روز 
دوشنبه آسیا با حصول به حوالی ۱85۰ دلار، به بالاترین 

سطح در 6 روز گذشته رسید.
فلز زرد این صعود را مدیون واکنش های اولیه به اخبار 
آخر هفته  درباره ی مناقشه ی خاورمیانه بود؛ چرا که این 
اخبار سرمایه گذاران را وحشت زده کرد و باعث هجوم به 

سمت پناهگاه های امن در سراسر بازارهای مالی شد.
آنچه مسلم است رویدادهای اخیر و تجدید درگیری های 
ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، سرمایه گذاران را آشفته کرد و از 
این رو، دارایی هایی مانند طلا، دلار آمریکا، اوراق خزانه ی 
آمریکا و ین ژاپن را که حکم پناهگاه امن را دارند، مورد 

توجه قرار داد.
از طرفی ترس از گسترش خشونت حماس و اسرائیل به 
مناطق دیگر و تهدید به بسته شدن تنگه هرمز که شریان 
حیاتی کشتیرانی است، نه تنها قیمت نفت را افزایش داد، 
بلکه نگرانی های تورمی را نیز بیشتر تشدید کرد، چرا که 
مبارزات بانک های مرکزی در سراســر جهان برای مهار 
تورم ادامه دارد.گفتنی است از عواقب دیگر تشدید بحران 
ژئوپلیتیکی آن است که رشد اقتصادی جهانی را در معرض 

خطر قرار داده و بر درد بازار می افزاید. 
امــا در بحبوحه ی این نگرانی ها، قیمت طلا انگیزه ی 
جدیدی برای تمدید جهش روز جمعه پیدا کرد که ناشی 

از جهش ترکیبی بازار کار ایالات متحده بود.
البته قیمت طلا در واکنش اولیه به گزارش سرفصل 
حقوق و دســتمزد غیرکشــاورزی ایــالات متحده، به 
پایین ترین سطح هفت ماهه یعنی ۱8۱۱ دلاری سقوط 
کرد و پس از بازگشتی قاطع به بالاترین حد خود در روز 
یعنی ۱8۳5 دلار رسید. داده های سرفصل NFP با افزایش 
شــگفت انگیز ۳۳6۰۰۰ نفری در ماه سپتامبر، در کنار 
افزایش 4.۲ درصدی در داده های میانگین درآمد ساعتی 
ماه سپتامبر قرار گرفت که نمایانگر سرعتی کندتر نسبت 
به رشد 4.۳ درصدی آگوست بود. به علاوه، نرخ بیکاری در 
ماه گزارش شده به طور غیرمنتظره ای به ۳.8 درصد رسید.

از سوی دیگر، با وجود تورم ملایم تر دستمزدها همراه با 
سرد شدن شرایط بازار کار در ایالات متحده، انتظارات برای 
افزایش نرخ بهره توسط فدرال رزرو آمریکا تا پایان سال 
مورد تردید قرار گرفت که این موضوع به شدت بر بازده 
دلار آمریکا و اوراق قرضه خزانه داری ایالات متحده تأثیر 
گذاشت. با نگاهی رو به جلو، همه ی نگاه ها به اخبار لحظه  
به لحظه  پیرامون مناقشه خاورمیانه خواهد ماند که نقش 
مهمی در تعیین جهت بعدی دلار آمریکا و قیمت طلا دارد.

در صورتــی که دلار آمریکا به عنوان یک دارایی امن، 
شاهد بهبود تقاضا باشد، این امر افزایش بیشتر قیمت طلا 
را محدود خواهد کرد.افزون بر آن، از آنجا که بازارهای ژاپن 
و ایالات متحده در روز دوشــنبه به دلیل تعطیلات ملی، 
بسته هســتند، قیمت طلا ممکن است به دلیل کاهش 

معاملات در معرض نوسان باشد.

قیمت نقره )XAG/USD( پس از سقوط به حوالی سطح 
20.80 دلار در سه روز پایانی هفته، روند بهبودی را طی 
می کند و دوباره با 2.81 درصد افزایش، به بالای 21.50 
XAG/( رســید.به نقل از »اف ایکس استریت« قیمت نقره
USD( پس از سقوط به حوالی سطح 20.80 دلار در سه 
روز پایانــی هفته، روند بهبودی را طی می کند و دوباره با 
2.81 درصد افزایش، خود را به بالای 21.50 دلار می رساند.
بــا نگاهی بــه حــوزه ی داده های کلیــدی، گزارش 
خوش بینانه ی ایالات متحده، چنــدان تأثیرگذار نبود و 
نمی توان آن را به عنوان دلیلی برای توقف صعود نقره در روز 
جمعه تلقی کرد.نمودار روزانه علیرغم ثبت سودهای قوی، 
 )XAG/USD( به محدوده ی قیمت خنثی تا نزولی برای نقره
اشاره دارد. فلز سفید در آخرین جلسات معاملاتی، در حال 
آزمایش دره ی یک خط روند حمایتی شیب دار است که از 
حدود 70/21.60 دلار عبور می کند.گفتنی است چنانچه 
این خط روند شکســته شود، می تواند پشتیبان یک گام 
 )XAG/USD( صعودی دیگر تا مرز 22.00 دلار، برای نقره
باشــد. در ادامه و پس از عبور از این سطح، توقف بعدی 
میانگین متحرک نمایی 20 روزه )EMA-20( در 22.50 
دلار خواهد بود.اما در روند مخالف و در مســیر کمترین 
XAG/( مقاومت، سطح 21.00 دلار حمایت اول برای نقره

USD( خواهد بود که پایین ترین سطح 7 ماهه اخیر، یعنی 
۲۰.69 دلار را به دنبال خواهد داشت.

 شرایط فروش لاماری ایما
 در مهر 1402

شرایط فروش لاماری ایما در مهر ۱4۰۲ اعلام شد. در این 
طرح شاسی بلند Lamari Eama در قالب فروش فوق العاده ویژه 

متقاضیان سامانه یکپارچه عرضه می شود.
شرکت آرین موتور قصد دارد از روز دوشنبه ۱7 مهر تا روز 
دوشــنبه ۲4 مهر ۱4۰۲ خودرو لاماری ایما را به شکل فروش 
فوق العاده ویژه متقاضیان نوبت سوم پاییز ۱4۰۲ سامانه یکپارچه 
خودرو به مشتریان عرضه کند. در ادامه در این بخش از اخبار 

خودرو سایت گجت نیوز با شرایط فروش این شاسی بلند آرین 
موتور آشــنا می شویم.در این طرح لاماری ایما مدل ۱4۰۲ در 
رنگ های سفید، مشکی، سبز، خاکستری و قرمز با قیمت مصوب 
فروش ۱ میلیارد و 4۳۱ میلیون تومان به مشتریان عرضه می شود. 
در این طرح روش پرداخت نقدی بوده و جریمه دیرکرد نیز ۳6 
درصد سالانه در نظر گرفته شده است. همچنین این شاسی بلند 
با موعد تحویل 9۰ روز کاری به دست مشتریان خواهد رسید.

میتسوبیشی اکلیپس کراس در گمرک تهران میتسوبیشی اکلیپس کراس در گمرک تهران 

ساخت شارژر 2 نوع 
خودروی هیبریدی خارجی 

از سوی دانش بنیان ها

ابرپروژه محرومیت زدایی قرار اســت با ورود علم وفناوری جان تازه  ای بگیرد و در همین 
راســتا معاونت علمی بسته ویژه ای را برای کاربست ظرفیت دانش بنیانها در این مناطق در 

دستور کار قرار داده است.
 گروه دانش و فناوری؛ مهتاب چابک: قصه محرومیت در گوشه و کنار هر از گاهی روایت های 
تازه ای برای شنیده شدن دارد، در برخی مناطق هنوز شاخص نرخ بیکاری و سطح رفاه اقتصادی 
در وضعیت مناسبی قرار ندارد، در نقطه ای دیگر در حوزه آب شرب شهری و روستایی و نیز 
بهداشت و درمان، مردم با مشکلات عدیده ای روزگار می گذرانند و در بعضی مناطق روستایی 
به دلایل مختلف از جمله خشکســالی شــاهد از رونق افتادن کشاورزی هستیم. با این حال 
بی انصافی است اگر نگوییم سال هاست که مناطق محروم و دورافتاده، زیر ذره بین نهادها و 

دستگاه های متولی برای رفع مشکلات قرار دارند.

 ورود حوزه علم و فناوری برای تکمیل پازل محرومیت زدایی
مضاف بر نهادهای دولتی و غیردولتی حامی، در تکمیل پازل محرومیت زدایی حالا متولیان 
حوزه علم و فناوری و به طور اخص معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان و صندوق 
نوآوری و شــکوفایی پای کار آمده اند تا با به کارگرفتن ظرفیت های دانش بنیان ها و اتصال 
فناوری و دانش به طرح های پیشرفت و آبادانی در مناطق محروم، در جریان پروژه محرومیت 

زدایی در کشور اقداماتی فناورانه و نوآورانه ای را رقم بزنند.

 نمایشگاهی فناورانه که برای آبادی ایران برپا شد
معاونت علمی همین چند ماه گذشــته به عنوان مقدمه کار خود »نمایشگاه 

آبادیران« را با هدف کمک به توســعه مناطق محروم از طریق معرفی 
ظرفیت های شرکت های دانش بنیان و برای پاسخ به چالش ها و ایجاد 

اشــتغال پایدار برگزار کرد؛ »آبادیران« نشان داد شرکت های 
دانش بنیان و خلاق از ظرفیت های خوبی برای حل مسائل 

مناطق محروم و آبادی روستاهای کمتر برخوردار هستند 
که کاربست آن می تواند به ابرپروژه محرومیت زدایی 

جان تازه بدهد.
در گزارشــی که پیش از این خبرگزاری مهر از 
دستاوردها، محصولات و فناوری های دانش بنیان 
در حوزه محرومیت زدایی )اینجا( منتشر کرد تنها به 
بخش کوچکی از توانایی فناوران و متخصصان اشاره 
شد؛ دســتیابی به فناوری آب شیرین کنِ حرارتی، 
ســاخت پهپاد ویژه برای پایش آنلاین کشــاورزی، 

ســاخت خانه در ۱8 روز، ساخت خانه های مقاوم به 
زلزله با استفاده از پنل های خاص و تولید نوعی خوراک 

دام از پســماندهای کشاورزی و صنایع غذایی تنها بخشی 
از فناوری ها و محصولاتی بود که در این نمایشگاه ارائه شد.

به دنبال تقویت همین جریــان حالا معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، در صدد تهیه بسته ای ویژه برای 

ورود دانش بنیان ها به مناطق کمتر برخوردار و مهاجرت معکوس نخبگان از شهرهای 
بزرگ به شهرهای مبدا خودشان است.

در برنامه ای که در معاونت علمی در حال پیاده سازی است، در راستای مهاجرت معکوس 
داخلی، آن دسته از نخبگانی که به مبدا خود باز می گردند، تسهیلاتی ارائه خواهد شددر همین 
رابطه سعید سلیمانی مدیر برنامه توسعه اقتصاد دانش بنیان در مناطق محروم معاونت علمی 
در درباره برنامه این معاونت برای مهاجرت معکوس نخبگان توضیح می دهد و می گوید: چرخه 
نخبگانی در کشور به گونه ای تعریف شده که معمولاً نخبگان از شهرهای کوچک و حتی روستاها 
به شهرهای بزرگی که منابع مالی بیشتر و دانشگاه های مطرحی در آنجا وجود دارد، مهاجرت 
می کنند و بعد از اتمام تحصیل، در همان استان ها و شهرهای بزرگ می مانند که این موضوع 
در نهایت منجر به تحت الشعاع قرار گرفتن ظرفیت های انسانی و نخبگانی در مناطق محروم، 
روستاها و شهرهای کوچک تر خواهد شد.سلیمانی در ادامه به تسهیلات و مشوق هایی برای 
بازگرداندن این نخبگان اشاره می کند اما این را هم می گوید که جزئیات این تسهیلات هنوز 
دقیقاً مشخص نیست. در برنامه ای که در معاونت علمی در حال پیاده سازی است، در راستای 
مهاجرت معکوس داخلی، آن دسته از نخبگانی که به مبدا خود باز می گردند، تسهیلاتی ارائه 
خواهد شــد و از آن طرف اگر شرکت های دانش بنیان تولید خود را به مناطق محروم ببرند 
و یا سرمایه گذاری در شهرستان های کوچک و کمتر برخوردار انجام دهند، مورد توجه ویژه 
معاونت قرار خواهند گرفت.این مقام مسئول معاونت علمی که تنها حدود 5 ماه از انتصابش 
به این سمت می گذرد، از تشکیل شورایی ویژه به ریاست دکتر دهقانی فیروزآبادی برای تهیه 
بسته ویژه محرومیت زدایی با تمرکز بر فعالیت های دانش بنیان ها تا پایان مهرماه خبر می دهد 

و صحبت های خود را اینگونه تکمیل می کند: این طرح و بسته همچنان در حال بررسی است 
و بعد از تصویب تا پایان مهرماه، در پاییز و زمستان آن را اجرایی و اطلاع رسانی خواهیم کرد.

وی در ادامه به کلیات این بسته ویژه محرومیت زدایی اشاره کرد و گفت: ارائه تسهیلات 
به دانش بنیان ها برای ورود به حوزه محرومیت زدایی، تعریف پروژه های اولویت دار، تعریف 
مکانیزم ها و ساز و کارهایی که دانش بنیان ها را به مرحله خروجی برساند و بازارسازی های 

جدید برای دانش بنیان ها مسائلی است که در این بسته گنجانده خواهد شد.
نقش آفرینی گروه های جهادی در مناطق محروم و میزان تأثیرگذاری آن ها در عمران و 
آبادانی مناطق محروم و دورافتاده موضوعی غیرقابل کتمان است و تعامل این نهاد مردمی با 
دانش بنیان ها قطعاً به پیشبرد برنامه های محرومیت زدایی ضریب می دهد. معاونت علمی در 

نظر دارد به عنوان نهاد واسط به اتصال این دو گروه کمک کند.
سلیمانی در همین رابطه توضیح می دهد که »بنا داریم نخبگان و افراد خوش فکری که در 
گروه های جهادی به عنوان جریان محرومیت زدا فعال هستند را در یک طرف میز و در طرف 
دیگر مجموعه های دانش بنیان را قرار دهیم. این تعامل می تواند از یک طرف نیازهای واقعی 
مناطق محروم مطرح و از آن سو راه حل های فناورانه ارائه خواهد شد. ما در واقع اطلاعات و 
مسائل مناطق محروم را از مجموعه های دولتی می گیریم که کلیات ماجراست و ممکن است 
خطا و انحرافاتی در آن وجود داشــته باشد اما برای راستایی آزمایی، اطلاعات را از نهادهای 
پایین دست مثل گروه های جهادی دریافت خواهیم کرد و در اختیار فناوران قرار خواهیم داد.

مسکن مناطق محروم همیشه از مهمترین دغدغه های ساکنین این مناطق بوده بالاخص 
اینکه بسیاری از این نقاط زلزله خیز بوده و کیفیت و دوام ساخت و همچنین معماری ساخت 
اهمیت بیشتری پیدا می کند؛ مدیر برنامه توسعه اقتصاد دانش بنیان در مناطق محروم 
می گوید برای ســاخت مسکن روستایی با اســتفاده از فناوری های نوین 
طرح های خوبی در کشور وجود دارد اما هنوز در مقیاس بزرگ اجرایی 
نشده و نتیجه و بازخورد کار هم مشخص نشده است.مدیر برنامه 
توســعه اقتصاد دانش بنیان در مناطق محروم در همین باره 
توضیح می دهد که »در پروژه ساخت مسکن روستایی ۳ 
فاکتور مقاوم سازی، سرعت و قیمت حائز اهمیت است، 
چیزی که در این پروژه مدنظر است ساخت خانه های 
یک طبقه ای اســت که تولید چه از جنس کشاورزی، 
یا در حوزه چرم و قالیبافی در داخل خانه و یا محیط 
پیرامونی خانه صورت بگیرد. بنابراین فناوری های نوین 
باید در حوزه معماری این خانه ها و همچنین جنس 
ساخت مسکن به کمک بیایند. از این رو یکی از کارهای 
ما ابتدا شناسایی این مدل فناوری ها برای توسعه مسکن 
روستایی و ایجاد یک محیط آزمایشی برای شرکت های 

دانش بنیان ها است.

 رفع مشکل بازارسازی دانش بنیان ها با ورود به مناطق 
محروم

وی در ادامه این گفتگو به رفع مشکل بازارسازی شرکت های دانش بنیان 
با ورود به مناطق کمتر برخوردار و محروم اشاره می کند و می گوید: مناطق محروم و کمتر 
برخوردار به واسطه بکر بودنشان، برای ورود شرکت های دانش بنیان در حوزه بازارسازی مناسب 
و کمک کننده است. از سوی دیگر کارویژه بسیاری از نهادها و مجموعه های حاکمیتی، ورود 
به مناطق محروم و محرومیت زدایی است و در همین رابطه منابع زیادی در این خصوص در 
بودجه دولتی و چه در نهادهای حاکمیتی لحاظ می شــود که اگر بخشی از این بودجه برای 
بازارسازی شرکت های دانش بنیان اختصاص یابد، قطعاً به نفع فناوران و شرکت های دانش 
بنیان ها خواهد بود.ســلیمانی، کمیته امداد، ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد مستضعفان به 
عنوان نهادهای دولتی و بســیج، سپاه، قرارگاه امام حسن مجتبی در حوزه کلان را از جمله 
نهادهایی عنوان کرد که می توانند با تزریق بودجه در حوزه پروژه های دانش بنیان محرومیت 
زدا، کمک کننده باشند. او افزود: مهم تر اینکه در حوزه مسئولیت اجتماعی، نهادهای بزرگ 
اقتصادی و هلدینگ ها می توانند بودجه ای را وارد چرخه دانش بنیان کنند چرا که با هزینه 
کرد هوشمندانه در این بخش، اثرات مضاعف و کاربردهای فراتری را شاهد خواهیم بود. از آن 
سو معافیت مالیاتی در قانون جدید دانش بنیان ها نیز انگیزه ای برای ورود منابع مسولیت های 
اجتماعیِ شرکت های بزرگ به عرصه های دانش بنیان ایجاد می کند.این مقام مسئول معاونت 
علمی هماهنگی با جریان دانشگاه ها برای رفع نیازهای بومی با تسهیلگری معاونت علمی را 
یکی دیگر از پروژه های معاونت علمی برشمرد و در این باره اینطور توضیح می دهد: دانشگاه ها 
پراکندگی جغرافیایی خوبی دارند و اساتید جوان، نخبه و پرانگیزه ای در دانشگاه های آزاد و 
دولتی توزیع شده اند. تلاش می کنیم جریان دانشگاه را با تسهیلگری معاونت علمی و کارگزارانی 

که معاونت علمی در تبادل کاری با دانشگاه ها ایجاد می کند.

مهاجرت معکوس داخلی نخبگان در دستور کار معاونت علمی

 حرکت نقره در
 مسیر بهبود
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